
Четвъртък
8 април 2010, брой 65 (4876)

цена 1.50 лева

Новини ▶ 6
Борисов иска 
дивидент от 
трите ЕРП
Компаниите са натрупали 
до 1 млрд. лв. печалба, без 
да дадат нито лев на дър-
жавата, каза премиерът

Новини ▶ 6

USD/BGN: 1.46614  

+0.42%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.33400 

    -0.42% 
Българска народна банка

Sofix: 424.38

    +0.32% 
Българска фондова борса

BG40: 117.60 

+0.42% 
Българска фондова борса

News in English ▶ 11

Инвеститор ▶ 16
„Петрол” изпадна 
от Топ 3 по 
капитализация 
БТК запазва лидерска-
та си позиция с пазарна 
оценка в размер на 822.9 
млн. лв. На второ място е 
СИБАНК със 769.3 млн. 
лв. капитализация. „Арко 
Таурс” АДСИЦ с 682.5 
млн. лв. е трети

Новини ▶ 7
Анна-Мария 
Борисова е новият 
здравен министър  

Новини ▶ 8-9
Цифровизация  
под знака  
на монопола

Ендокриноложката обе-
щава да спре течовете в 
системата на здравеопаз-
ването. Тя е била един-
ствената номинация на 
премиера Бойко Борисов

Новини ▶ 9
Кабинетът 
ограничи строежа 
на ВЕИ 

Промени в Закона за земе-
делските земи предвиждат 
забрана за изграждане на 
ВЕИ върху земеделски земи 

Виваком продаде 50% 
от НУРТС на фонда 
Mancelord Limited, който 
се управлява от банкера 
Цветан Василев

Коментар ▶ 2
Rien ne va  
plus
Всеки, който иска да вле-
зе на телевизионния пазар 
в България, ще трябва да 
бъде пуснат от настоящи-
те играчи. А те очевидно 
нямат и няма да имат в 
бъдеще подобен интерес

Симеон Дянков, министър  
на финансите
▶

ИзпаренИ 
мИлИонИ

Търговията с въглеродни 
квоти най-накрая се очертава 
да бъде отпушена. Забавянето 
на регулацията с години обаче 
е коствало огромни пропуснати 
ползи както за държавата, 
така и за бизнеса  ▶ 4-5

Правителството  
се отказа  
да реже разходи 
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Печеливш
анна-Мария Борисова

Губещ
карлос Гон

Новият министър на здравеопазването ще бъде Анна-Мария 
Борисова, съобщи премиерът. Проф. Анна-Мария Борисова е 
директор на Клиниката по тиреоидни и метаболитни кост-
ни заболявания в столичната болница по ендокринология 
„Иван Пенчев”. Тя е и председател на Българското дружество 
по ендокринология.

▶ Подробности четете на стр. 7

Автомобилният производител „Нисан”, който се управля-
ва от Карлос Гон, ще изтегли 25 хил. автомобила от пазара. 
Причината е проблем с педала за подаване на газ. Засегнати-
те модели на Nissan са Cefiro, Bluebird, Sunny, Primera и Tino, 
произведени в периода август 1998 - август 2002 г. Заради 
тази неизправност са подадени 43 жалби от шофьори, съоб-
щава японското транспортно министерство.

Сряда
7 април 2010, брой 64 (4875)

цена 1.50 лева

Новини ▶ 9
Найденов разваля 
заменките  
на гори
Собствениците ще до-
плащат по пазарни цени, 
ако искат изключване от 
горския фонд

Новини ▶ 7

247 българи останаха 
без паспорти заради 
неплатени данъци

USD/BGN: 1.46001

+0.54%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.33960 

    -0.53%
Българска народна банка

Sofix: 423.01

    +0.61%
Българска фондова борса

BG40: 117.11

+0.32%
Българска фондова борса

News in English ▶ 11

Инвеститор  ▶ 12-13
Пенсионните 
фондове залагат  
на акциите   
По-агресивното поведение 
на дружествата през 2009 
г. доведе до скок в доход-
ността им 

Инвеститор ▶ 15
Фондове на 
“Карол” са лидери 
по доходност   
Два фонда на “Карол Ка-
питал Мениджмънт” заеха 
първите позиции в класа-
цията по доходност на бъл-
гарските взаимни схеми 

Коментар ▶ 2
Алибито  
“национална  
сигурност” 
За миналата година МО е 
похарчило над 1.19 млрд. 
лв. На тъмно. Нови повече 
от 890 млн. лв. са предви-
дени за 2010 г. Харченето 
остава под гриф “конфи-
денциално”, “секретно”, 
“тайна” информация 

Актуализацията на бюджет 
2010 е неизбежна

Закърпването на дефицита 
за няколко месеца не означа-
ва спасяване на държавата. 
Следващият фокус на пра-
вителството трябва да бъдат 
публичният сектор и съкра-
щаването на разходите

Новини ▶ 6 Новини ▶ 9
Борисов разпореди 
проверки на НЕК  
и трите ЕРП
Проверки ще има и 
на договорите за за-
страховки, свързани с 
енергийни компании. До-
говорът, който е сключен 
за Националната елек-
трическа компания, е на 
стойност 100 млн. лв. 

Интервю ▶ 8-9

Пазарът на зъболекарски 
услуги е около 250 млн. лв.

Все повече зъболека-
ри напускат страната и 
започват работа в чуж-
бина, каза д-р Николай 
Шарков, председател на 
Българския зъболекар-
ски съюз

ИнвестИцИИте в 
зелена енергИя затИхват

Поне 5 големи ВЕИ проекта вече са замразени. България трябва да задели 
над 200 млн. EUR за купуване на зелена енергия, ако до 2012 г. не покрие евроизискванията 

за производство на енергия от ВЕИ  ▶ 4-5

Мнения

5-6 млн. лв. неустойки зву-
чи чудесно. Но кой ще плати 
неустойка на всички, които 
губихме часове за подаване 
на заявления за новите 
документи? Да не говорим 
за пропуснатите ползи от 
провалени бизнес пътува-
ния. Не стига, че чакахме 
месеци, докато се съдиха 
и обжалваха конкурса, че 
накрая и бъгнат софтуер ни 
пробутаха. Срамота! 

Тенекиджиев

Има нещо, което не иска 
да разбере правителство-
то, малките и средните 
фирми просто нямат пари. 
Слушайки, че ще се вдигат 
данъците, реакцията е 
само една - съкращения на 
работници, оттам падат 
внесените данъци. Дянков 
гледа големия бизнес, но 
той не стига, защото 60% 
са малки и средни фирми.

Потърпевш работодател 

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Зелените инвестиции 
минаха на изчакване -  
България може да из-
остане от евроизис-

кванията и заради това да 
се наложи да купува „зелена” 
енергия от други държави.

2 Банките продължа-
ват с настъпател-
ната си политика за 
промени на услови-

ята по съществуващи про-
дукти, както и за пускане на 
нови условия по влоговете.

3 БТК продава 50% 
от Националното 
управление „Радио 
и телевизионни 

станции” на международ-
ния финансов инвеститор 
Mancelord Limited.

Rien ne va plus*
Кризата отдавна е свършила. 
България е най-привлекател-
ната страна за инвестиции в 
Европейския съюз. Рекламният 
пазар се удвоява всяка година и 
това привлича инвеститори. На 
хоризонта се появява проспери-
раща световна медийна група 
с ясен произход на капиталите. 
Тя е готова да инвестира над 
1 млрд. EUR и така да засили 
конкуренцията в бранша и да 
даде повече избор на рекламода-
телите и зрителите. 

Стоп! Събудете се! Този 
сценарий вече е невъзможен. 
Кризата ще свърши и дори 
няма пречки България да стане 
най-привлекателната страна за 
инвестиции. Рекламният пазар 
също ще расте дългосрочно, не 
е изключено и много да расте. 
Тази част от сценария може да 
не е много вероятна, но все пак 
не е изключено да се случи. 
Втората част от сценария обаче 
няма никаква вероятност да се 
случи. 

Оттук нататък всеки, който 
иска да влезе на телевизионния 
пазар в България, ще трябва 
да бъде пуснат от настоящите 
играчи. А те очевидно нямат и 
няма да имат в бъдеще подобен 
интерес. Затова играчите от 
статуквото не трябва да участват 
в цифровото разпространение на 
радио- и телевизионния сигнал. 
Или по-скоро не трябваше.

Банкерът Цветан Василев 
(Корпоративна търговска 
банка) има изявен интерес в 
областта на медиите. А вече 
ще има участие и в разпростра-
нението на сигнала (стр. 8-9). 
След като Комисията за защи-
та на конкуренцията разреши 
сделката по продажбата на 50% 
от Националното управление 
„Радио- и телевизионни стан-
ции” (НУРТС), компанията я 
очаква бъдеще на монополист в 
процеса на цифровизация. Ве-
роятно най-агресивните играчи 
на медийния пазар, каквито са 
Ирена Кръстева, синът й Дилян 

Пеевски и Цветан Василев, не 
са планирали подобно розово 
бъдеще за себе си дори и по 
времето на предишното прави-
телство. Преди повече от година 
тогавашният кмет на София, 
а днес вече премиер Бойко 
Борисов предупреждаваше, че 
„ДПС ударно купува медии”, и 
отправяше закани за справед-
ливост. Веднага след изборите 
притежаваните и свързвани със 
споменатите медии започнаха 
да се държат с премиера Бойко 
Борисов, както „Работниче-
ско дело” се държеше с Тодор 
Живков. Днес бизнес стратегия-
та на най-агресивните купувачи 
на медии изглежда по-успешна 
от всякога. 

Всички играчи в медийния 
бизнес мълчат. Преди години те 
предупреждаваха за задаващия 
се монопол. Днес или не виждат 
задаващия се монопол, или вече 
са част от него. А монопол не 
беше хубава дума, нали?

*край на залаганията, фр.

Оттук ната-
тък всеки, 
който иска 

да влезе на теле-
визионния пазар 
в България, ще 
трябва да бъде 
пуснат от насто-
ящите играчи. А 
те очевидно нямат 
и няма да имат в 
бъдеще подобен 
интерес

коментар

След като кЗк разреши сделката по продажбата на 50% от нУрТС, компанията я очаква бъдеще на монополист в процеса на  
цифровизация СНИМКА МАРИНА АНГеловА

▶
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Регистър на договорите е в полза 
и на бизнеса, и на държавата

Четвъртък 8 април 2010  pari.bg

коментар

Доскоро идеята за съз-
даване на регистър на 
сключените от държавата 
договори се лансираше 
основно като средство за 
защита на бизнеса. При 
включването на договора 
в регистъра бизнесът ще 
знае, че ще му се плати 
навреме. Това обаче вече не 
е единственият аргумент 
за създаване на подобен 
регистър.  Сега вече става 
ясно, че и държавата има 
нужда от регистър на дого-
ворите. Защото - по думите 
на премиера - има подпи-
сани договори и анекси за 
милиарди левове, за които 
правителството научава ед-
ва сега и които, ако не бъдат 
прекратени, ще трябва да 
бъдат плащани и може да 
съсипят бюджета. С други 
думи, не само бизнесът, но 
и държавата би спечелила 
много, ако има регистър 
и е ясно във всеки един 
момент колко и какви дого-
вори са сключени и каква е 
тяхната стойност. Как да се 
направи подобен регистър, 

цитат

Източването на бюджета на Мини- 
стерството на отбраната за 2009 г. се 

състои в това, че около 100 млн. лв. са прех-
върлени от второто в първото полугодие

Число на деня

1.5
млн. лв. струва кърпене-

то на дупките по улиците 
в София

▶

 аню ангелов, министър на отбраната

Въвеждането 
на европей-

ската статистика 
ще премахне сти-
мулите да се бавят 
плащания или да 
се бави връщане на 
ДДС

този начин се гарантира, че 
това, което е в регистъра, са 
всички валидни договори и 
няма нищо скрито.

На второ място, тряб-
ва да се дефинира, че в 
регистъра имат право да 
се впишат договорите, за 
които е осигурено финан-
сиране в бюджета. Оси-
гуреното финансиране се 
гарантира чрез посочване 
на съответните бюджетни 
документи и чрез подпис 
на министъра на финан-
сите. Така няма да може 
да се подписват договори, 
за които няма осигурено 
финансиране.

На трето място, прави-
телството трябва да въведе 
в практиката прилагането 
на европейската бюджетна 
статистика. При нея един 
договор се отчита като 
разход още при подписва-
нето му, а не при плащането 
му, както е при българската 
бюджетна статистика. При 
българската бюджетна 

▶ европейската полицейска общност стои твърдо 
зад България в нейните усилия за противодействие 
на организираната престъпност, каза след срещата 
си с вътрешния министър цветан цветанов ди-
ректорът на европол роб Уейнрайт. Той призова за 
продължаване на реформата в съдебната система
 Снимка марина ангелова

европол

pari.bg реплики

мерките на мвФ са винаги 
едни - под знака на реформи 
да се продават държавни 
активи на печеливши и 
губещи предприятия, да 
се разбъркват картите за 
игра в икономиката, да се 
потъва все повече в дълго-
ве. идват млади и усмихна-
ти кадри като министър 
Дянков или искров и се 
запретват да увеличават 
данъците, продават акти-
вите чрез приватизация, 
орязват ангажиментите 
на държавата към бизнеса. 
Това се казва капиталова 
реформа за сметка на наци-
ята. и понеже гърците виж-
дат тази тояга как работи 
в България и други страни 
от източна европа, те 
въобще не искат и да чуят 
за мвФ. но за съжаление еС е 
в голяма криза и не бърза да 
помага на гърция.

BT2

Безработицата паднала 
до 10.14% през март. Пълни 
глупости, както че безрабо-
тицата намалява, така и 
че кризата си е отишла. не 
знам докога ще им търпим 
глупостите. Хората изне-
могват, а те си играят още 
на стражари и апаши. неиз-
живяно детство. вземете 
се в ръце или си отивайте 
доброволно.

Т. Петкова

▶

▶

за да работи добре?

На първо място, трябва 
да се установи законово 
принципът, че договори, 
включени в регистъра, 
се изпълняват и по тях се 
плаща навреме, докато до-
говори, които не са включе-
ни в регистър, не се считат 
за валидни. На практика по 

статистика, ако се отложи 
плащането на един разход, 
това „оправя” бюджетния 
дефицит. При европейска-
та статистика отлагането 
на плащането не влияе 
- всеки разход се отчита 
независимо дали е платен 
или не. Въвеждането на 
европейската статистика ще 
премахне стимулите да се 
бавят плащания или да се 
бави връщане на ДДС.
Едно последно правило 
би трябвало да се въведе - 
всяка година в бюджета да 
се залага сериозен буфер, 
който да гарантира, че 
няма да се издъни бюдже-
тът. Буферът трябва да 
бъде в размер поне на 5% 
от общите консолидирани 
бюджетни разходи. Това 
ще гарантира, че няма да 
има проблеми с бюджета.
Ето как с въвеждането на 
няколко прости правила 
може да се защити интере-
сът както на бизнеса - да 
му се плаща навреме, така 
и на държавата - да не се 
издънва бюджетът. 

Георги ангелов, 
старши икономист в “отворено 
общество”
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На 16 февруари 2005 г., 
осем години след светов-
ната среща в японския град 
Киото, влиза в сила едно-
именният протокол, който 
предвижда намаляване на 
изхвърляните в атмосфера-
та емисии на вредни газове. 
Около година по-рано хи-
мическият комбинат „Сви-
лоза” АД е първата фирма 
в България и в Югоизточна 
Европа, която се възползва 
от един от механизмите 
на споразумението. Компа-
нията сключва договор за 
инвестиции, чрез които да 
редуцира замърсяването. 
Парите ще бъдат възста-
новени, когато след време 
„Свилоза” получи правото 
да продава спестените бла-
годарение на внедрените 
технологии вредни емисии. 
Повече от пет години по-
късно България е единстве-
ната страна в региона, която 
още не продава въглеродни 
квоти. Фирмите в страна-
та, сред които и „Свилоза” 
- също. 

Държавата спи, цени-
те падат, фирмите 
губят
Според Протокола от Киото 
търговията с въглеродни 
квоти може да започне през 
2008 г. По това време цени-
те на пазара са 30 и повече 
EUR за тон. В течение на 
времето обаче излизат все 
повече продавачи, а купу-
вачите са малко. В момента 
цената е между 9 и 11 EUR, 
а изгледите са да падне и до 
5  EUR. Междувременно 
„Свилоза” прави инвести-
ции в екологично производ-
ство в размер на 20 млн. лв. 
и е планирала още толкова. 
Когато някой ден пред-
приятието все пак полу-
чи възможност да продава 
свободните си квоти, най-
оптимистичните надежди 
са да покрие поне полови-
ната от инвестициите си. 
Странното е, че бизнесът 

в България продължава да 
работи въпреки държавата, 
коментира собственикът на 
„Свилоза” Красимир Да-
чев. В опитите си да прави 
екологично производство 
получава от правителството 
основно спъване. „Когато 
преговаряхме за финан-
сиране от Холандия, им 
трябваха 2 седмици, за да 
ни дадат отговор. А за раз-
решението от екоминистер-
ството чакахме 6-7 месеца. 
Само за разрешение. Пред-
ставям си, ако им искахме 
и пари”, разказва Дачев. 
Впоследствие компанията 
има проблем и с разпреде-
лените от правителството 
квоти. По-късно обемът им 
е променен и компанията 
все пак ще получи каквото 
е поискала.

Златният документ
Пропуснатите ползи са 
резултат от забавянето на 
един документ с обем от 
76 страници и сложното 
име „Национален план за 
разпределение на квоти за 
търговия с емисии на пар-
никови газове за периода 
2008-2012 година”. Той бе-
ше приет от Министерския 
съвет през декември и е 
изпратен за одобрение от 
Европейската комисия. За 
трети път. При предишното 
правителство ЕК два пъти 
връща плана за преработка. 
Защото е бил доминиран 
от лобистки интереси и 
пълен с преференции за 
определени предприятия, 
казва зам.-министърът на 
околната среда Евдокия 
Манева. 

Забавянето на 
търговията с 
въглеродни квоти 
не е екологичен, а 
финансов проблем

Загуби от стотици 
милиони
Право да търгуват с квоти 
на вредни емисии в Бъл-
гария имат малко над 130 
компании. Това са  енергий-
ни предприятия, големите 
производители на метали, 
стъкло, химически препа-
рати и хартиени продукти и 

т.н. Според плана за разпре-
деление те ще получат бли-
зо 42.5 млн. тона годишно. 
Грубата сметка показва, че 
ако такова количество бъде 
продадено при цени от 30 
EUR за тон (каквато е це-
ната преди две години), су-
мата възлиза на 1.275 млрд. 
EUR. При цени от около 10 

EUR (каквито са в момен-
та) резултатът е 425 млн. 
Разликата е 850 млн. EUR. 
Това е при хипотезата, че 
всички квоти може да бъдат 
продадени, но при всички 
положения сумите, които 
компаниите не са получили 
заради несвършена рабо-
та на правителството, не 

са малки. Правителството 
очаква този път да получи 
одобрение от Брюксел до 
средата на месеца, след 
което търговията ще може 
да започне. Въпреки пре-
населения пазар купувачи 
винаги ще има, смята Кра-
симир Дачев. Разликата ще 
е в цената.

Въглеродни
квоти

квоти за 
държавата 

квоти за 
фирмите

продажба на 
емисии

продажба на 
емисии

субсидиране на 
екопроекти на фирмите

преки 
постъпления

Финансов ресурс 
за бизнеса

ГРАФИКА: ГРИША СТРУНДЖЕВ

 България е в благоприятното положение да получава повече квоти за вредни емисии, защото не спада към                                      индустриалните държави            Снимка емилия коСтадинова▶

Филипа Радионова
philippa.radionova@pari.bg



Teма на деня    НовиНи    5    

Мързелът на държавата    е струвал милиони

До дни се очаква ЕК 
да одобри и плана за 
разпределение на кво-
тите на фирмите

Какво трябва да се 
случи, за да се стигне до 
продажба на въглеродни 
квоти?

- Първата най-важна пред-
поставка е да има правна 
рамка. След това как пра-
вителството ще оперира 
с тези средства. От тази 
гледна точка всичко, което 
е необходимо като правна 
регламентация, ние сме го 
подготвили, подготвили сме 
изменение и допълнение на 
закона за околната среда. В 
него е документирана неза-
висимата структура, която да 
не е в рамките на нито едно 
ведомство, която ще оценява 
и приема проектите, ще ре-
гламентира финансирането 
им и ще прави мониторинг. 
Като такава структура е оп-
ределен Националният до-
верителен екофонд (НДЕФ). 
Към тяхната дейност няма 
забележки. Сега те тряб-
ва да имат по-специфични 
изисквания, защото кръгът 
на проектите е ограничен. 
Това са основно проекти 
в сектора на ВЕИ, когене-
рация, оползотворяване на 
метал от сметища, пречис-
твателни станции и разбира 
се, редица други проекти, 
като топлоизолацията на 
сградите. 

Преди изразходването 
на средствата обаче 
първо трябва да бъдат 
продадени квотите.

- Всичко зависи от пазара. 
В момента той е доста стаг-
ниран, тъй като има много 
източноевропейски страни 
- Чехия, Словакия, Полша, 
Украйна, очаква се Русия 
да влезе на пазара. И това 
предполага падане на це-
ните, които в момента са 
между 9 и 11 EUR. значи, 
от една страна, имаме пазар 
с немного изгодни цени, от 
друга - пазар с много играчи, 
които продават, и малко, ко-
ито купуват. Ние разчитаме, 
че нашата схема е атрактивна 
от гледна точка на това, че 
имаме пълна гаранция, че 
средствата няма да бъдат 
изразходвани за нищо дру-
го. Второ, ние предвиждаме 
представител на купувача 
да участва в консултативния 
съвет на НДЕФ, т.е. ще могат 
да се произнасят и да влияят 
върху проектите, които ще се 
одобряват. Това е съблазни-
телно за купувачите.

Как стоят нещата във 
времето?

- Проектозаконът за окол-
ната среда вече мина на 
първо четене в комисията в 
парламента. Очакваме след 

▶

▶

▶
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Парите от държавните въглеродни 
емисии не са за бюджета

Продажбата 
на въглерод-

ни емисии косвено 
ще има влияние 
върху бюджета.Това 
са фирми, които ще 
работят, ще плащат 
данъци, ще ангажи-
рат работна ръка, 
вместо да се плащат 
социални помощи 
на определени хора

Технология
Това трябва  
да се случи

Първо трябва да се 
изготви нормативната 
база: промени в закона за 
околната среда и начи-
на на функциониране на 
националния дарителски 
екофонд.

След това започват 
преговори с потенциални 
купувачи.

Правителството вече е 
разговаряло с япония, Съе-
динените щати, Испания.

▶

▶

▶

След продажбата на кво-
тите парите отиват в 
извънбюджетна сметка 
към финансовото минис-
терство.

Средствата може да 
бъдат изразходвани един-
ствено за проекти с поло-
жително влияние върху 
климата.

С проекти може да 
участват частни фирми, 
общини и държавни пред-
приятия. В последния слу-
чай трябва ясно да е дефи-
нирано за какво става 
дума, за да не се прецени 
като държавна помощ.

▶

▶

▶

заварихме тук ситуация, 
в която нямаше изобщо 
структура, която да се за-
нимава с климатичните 
проблеми. В момента го-
ворим за схемата за зелени 
инвестиции, но вече трета 
година бизнесът няма раз-
пределени безплатни квоти 
за въглероден диоксид и 
не участва в европейската 
схема за търговия с еми-
сии. Това е пряк удар върху 
бизнеса. През 2007/2008 г. 
са правени опити да бъде 
направен план за разпреде-
лението на безплатни квоти 
на фирмите, но поради раз-
лични лобистки интереси и 
прилагане на различен под-
ход към различните бран-
шове и предприятия този 
план не беше одобрен. Това 
сега ще бъде избегнато, 
имаме еднакви принципи 
и подход към всички пред-
приятия, ясна методика. 
Това ни дава основание да 
смятаме, че планът ще бъде 
одобрен от Европейската 
комисия буквално до дни, 

до средата на месеца.

Тоест сега очакваме да 
се случат две неща за 
бизнеса?

- Да, едното е държавата 
да започне да търгува с ней-
ните квоти и да акумулира 
средства, с които да сти-
мулира бизнеса, а другото 
е самите предприятия да 
участват в търговия и да 
печелят. Всяка страна се 
стреми да има по-голяма 
квота за разпределение на 
бизнеса. Нашата беше нама-
лена също при предишното 
правителство. Една от при-
чините е, че са представяни 
изключително некачест-
вени доклади за емисиите 
и просто неспособност да 
се защити българският ин-
терес. Така че в момента 
количеството, което разпре-
деляме, не е много голямо 
и бизнесът е притеснен. Но 
въпреки това те трябва да 
имат тези квоти, за да си 
планират дейността. 

Филипа Радионова

▶

ваканцията на депутатите 
да мине на първо четене в 
зала и оптимистичният срок 
е до края на април да имаме 
закон. След това подзако-
новата база трябва да бъде 
утвърдена от Министерския 
съвет. Така че до края на май 
да имаме завършен целия 
пакет от документи. Юни 
- юли вече да имаме и стар-
тирани преговори. От тази 
гледна точка повече от 40 
млн. т тази година няма да 
можем да продадем.

Наведнъж в пакет или 
на части?

- Малко вероятно е, че ще 
има купувач, който да иска 
веднага такава голяма кво-
та. Предполагам, че някъде 
ще има купувачи, които ще 
искат 5-6 млн. единици, и 
такива, които ще искат по-
вече. На база на предвари-
телните сондажи, които сме 
имали, се надяваме, че ще 
постигнем 40 млн. Това е 
оптимистичният вариант.

Казахте, че цените са 
паднали, а се очаква и 
спад, като постъпления 
от тези 40 млн. тона 
какво може да се очаква?

- Можем да очакваме и 400 
млн. EUR, а може и наполо-
вина. Възможно е.

Тези пари бяха заложени 
в т.нар. антикризисен 
пакет и трябваше да по-
крият част от дупката 
в бюджета...

- Не, това недоразумение е 
отстранено. Това е антикри-
зисна мярка, разбира се, но 
тя е в подкрепа на бизнеса. 
Не е в подкрепа на бюджета. 
Разбира се, косвено ще има 
влияние върху бюджета, за-
щото това са фирми, които 
ще работят, ще плащат да-
нъци, ще ангажират работна 
ръка и вместо да се плащат 
социални помощи на опре-
делени хора, те ще работят. 
Така че косвен ефект ще 
има. 

Каква е причината то-
ва да се случва чак през 
2010 г.?

- Пълната незаинтересо-
ваност на МОСВ, основно 
на предишния екип. Ние 

▶

▶

▶

▶

Държавата също 
разполага с квоти
забавянето отново е 
резултат от безхаберие
Встрани от въглеродните 
квоти за фирмите държава-
та също разполага с такива. 
Става въпрос за около 200 
единици (тона), които може 
да бъдат продавани. Наско-
ро те станаха популярни ка-
то една от антикризисните 
мерки на правителството 
за справяне с дупката в бю-
джета. Реално обаче парите 
от държавни квоти може 
да бъдат използвани само 
за екопроекти. След дълго 
забавяне скоро продажбата 
им ще стане възможна.

Ресурс
Въпреки че прогнозите 
за продажби не са много 
оптимистични, средствата 
отново ще представляват 
ресурс за реалния сектор. 

Получените от въглеродни-
те квоти средства ще стоят 
в извънбюджетна сметка 
към финансовото минис-
терство и ще се отпускат 
за проекти с благоприят-
но влияние върху климата. 
Наскоро строителният ми-
нистър Росен Плевнелиев 
направи предложение те да 
бъдат използвани за сани-
ране на сгради и енергийна 
ефективност. 

Бавни закони
заради забавянето и тук 
стои проблемът със състо-
янието на пазара в момента 
- като цени и потенциални 
купувачи. А за закъснени-
ето при изработването на 
нормативната база отново 
няма обективни причини. 
Очакванията на правител-
ството са този път тя да е 
готова до два месеца.

Интервю Евдокия Манева, зам.-министър на околната среда и водите

 България е в благоприятното положение да получава повече квоти за вредни емисии, защото не спада към                                      индустриалните държави            СнИмка емИлИя коСтадИноВа▶
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Кабинетът „Борисов” 
спря една от ключо-
вите антикризисни 
мерки, която трябва-
ше да доведе до 450 
млн. лв. икономии 

Правителството се отказа 
да намалява бюджетните 
разходи, стана ясно след 
заседанието на правител-
ството вчера. 

Ако сега решим да на-
малим харчовете на дър-
жавата с 10%, отново ще 
бъде сезиран Конституци-
онният съд, каза премие- 
рът Бойко Борисов. Това 
се случи на 31 март 2010 
г., когато съдът обяви за 
противоконституционен 
чл. 17 от Закона за държав-
ния бюджет. Той позволя-
ваше на кабинета да реже 
разходи на министерства, 
държавни ведомства и об-
щини без резолюция от 
парламента.

Правителството се отказа да реже разходи

Резултат
С 39% скача 
печалбата  
на БЕХ

Българският енергиен 
холдинг отчете с 39% 
по-голяма печалба за 
2009 г. в сравнение с  
предходната година, 
съобщиха от компани-
ята. Печалбата на БЕХ 
след облагане с данъци е 
72.5 млн. лв. 

Разходите на холдин-
га, в който влизат нЕК, 
„Мини Марица-изток” 
ЕаД, ТЕЦ „Марица-изток 
2” ЕаД, аЕЦ „Козлодуй”, 
„Булгаргаз” ЕаД, „Булгар-
трансгаз” ЕаД и „Булгар-
тел” ЕаД, са намалени до 
9.82 млн. лв. спрямо 25.47 
млн. лв. година по-рано. 
Рязко са свити разходи-
те за външни услуги и 
заплати - с 1.5 млн. лв. 

Финансовите приходи 
на БЕХ за 2009 г. са 27.23 
млн. лв. при 5.28 млн. лв. 
година по-рано. Финан-
совите инвестиции на 
БЕХ освен дъщерните 
дружества и участия 
в проектни компании 
включват и малък дял 
от акциите на румън-
ската „Трансгаз” за 
около 690 хил. лв. 

През 2009 г. холдингът 
внесе 47.03 млн. лв. диви-
дент в бюджета. сума-
та представлява цяла-
та печалба на холдинга 
след отчисляването на 
задължителните 10% 
резерв, уточняват от 
държавния холдинг. 

▶

▶

▶

▶

Премиерът Бойко Борисов 
поиска електроразпредели-
телните дружества да да-
ват дивидент на държавата. 
През последните години в 
бюджета не е влязъл нито 
лев дивидент от ЕРП, въ-
преки че дружествата са 
реализирали между 500 
млн. и 1 млрд. лв. печалба 
от продажбата на ток, каза 
Борисов. По думите му те 
се оправдават с реинвести-
ране на печалбата. Цялата 
реализирана до момента 
печалба е реинвестирана в 
електроразпределителната 
мрежа, казаха за в. „Пари” 
от Е.ON. 

Електроразпределителни-
те дружества бяха привати-
зирани през 2004 г. от пра-
вителството на НДСВ. CEZ, 
E.ON и EVN придобиха 67% 
от капитала на ЕРП, а 33% 
останаха в ръцете на дър-
жавата. Това дава основание 
на премиера да настоява за 
дивидент от реализираната 
печалба. 

Продажбата на държавния 
дял в ЕРП през борсата е ед-
на от антикризисните мерки 
на правителството. 

оскъпяване
Около 62% е оскъпяване-
то на електроенергията, 
която достига до крайния 
потребител. Това показва 
простата аритметика между 
цената, на която НЕК купу-
ва ел. енергията, и крайна-
та цена, на която продават 
електроразпределителните 
дружества. Средната цена, 
на която НЕК купува тока, 
е 90 лв. за мегаватчас, а в 
същото време я продава на 
ЕРП на цена от 88 лв. Те от 

Бойко Борисов търси 
дивидент от трите ЕРП
Около 62% е оскъпяването на електроенергията за крайния потребител

своя страна я препродават на 
крайния потребител на цена 
от 146 лв. за мегаватчас, каза 
премиерът Бойко Борисов. 
По думите му ДКЕВР носи 
отговорност за сегашното 
положение, тъй като тя оп-
ределя цената на електро-
енергията.

въпросителни
Не е ясно защо НЕК продава 
тока на дружествата с 2 лв. 
загуба. Ако някой ми обясни 
как при това положение ед-
но предприятие може да из-

лезе на печалба, сигурно ще 
получи Нобелова награда, 
каза Борисов. По думите му 
в момента НЕК е на загуба 
от 1.126 млрд. лв. 

Именно заради тези неред-
ности Борисов се закани, че 
може да развали приватиза-
ционните договори с трите 
електроразпределителни 
дружества CEZ, E.ON и 
EVN. Това ще се реши утре, 
когато НЕК ми представят 
анализа, уточни Борисов. 
Той беше категоричен, че 
ако има нередности в тези 

сделки, те ще бъдат преда-
дени на прокуратурата. Пап-
ките от тези сделки обаче по 
всяка вероятност вече са на 
бюрото на главния прокурор 
Борис Велчев.

изпреварващ ход
Преди дни лидерът на ДСБ 
Иван Костов даде на проку-
рор тримата бивши енергий-
ни министри - Милко Кова-
чев, Мирослав Севлиевски 
и Румен Овчаров. По всяка 
вероятност става дума имен-
но за схемата на покупката и 

продажбата на електроенер-
гия в България. Лидерът на 
ДСБ беше категоричен, че 
те са ощетили държавата с 
632 млн. лв., докато в също-
то време токът е оскъпен с 
10%. Ковачев и Севлиевски 
отказаха да коментират.

Назад във времето
Продажбата на трите ЕРП 
е направена по времето, ко-
гато министър на енергети-
ката е бил именно Милко 
Ковачев. 

Биляна вачева

да се търсят други заоби- 
колни начини, с които да 
се орежат бюджетните раз-
ходи. От Министерството 

на финансите потвърдиха, 
че актуализация на бю-
джета не се планира преди 
средата на тази година. 

Целта била да се види как 
се движат приходите, тъй 
като традиционно първите 
три месеца от годината са 
слаби, твърдят от ведом-
ството на Симеон Дянков. 
Реално постъпленията от 
корпоративен и подоходен 
данък ще станат ясни чак 
през май, тъй като до 31 
март фирмите трябваше да 
подадат декларации. Ос-
новният приход в бюджета 
обаче остава ДДС, който 
засега няма да бъде увели-
чаван. От намеренията на 
правителството е видно, че 
промяна в данъчната по-
литика може да се очаква 
едва след юли 2010 г. 

Спазено обещание
На вчерашното си засе-
дание правителството 
определи механизма за 
разплащане с фирмите. 
Премиерът спази обеща-
нието си към бизнеса, 
което даде в средата на 
миналата седмица. Тогава 

Бойко Борисов обеща, че 
до 15 дни фирмите ще си 
получат парите чрез Бъл-
гарската банка за развитие. 
Схемата, която одобри ка-
бинетът, предвижда ББР 
да придобие вземанията на 
фирмите, като ще използ-
ва 100 млн. лв. собствен 
ресурс, а още 400 млн. лв. 
ще получи от правител-
ството. 

Кабинетът реши да се 
създаде временен регис-
тър със задълженията на 
бизнеса, които до момента 
са доказани с документи, 
както и размера на сумите, 
които трябва да се пла-
щат.

Биляна вачева 

1.6
▶ млрд. лв. приходи се 
очаква да постъпят в 
бюджета благодарение на 
антикризисните мерки на 
правителството

1.4
▶ млрд. лв. е дефицитът в 
хазната само за първите 
два месеца на тази година

Под шапката на финансовия министър Симеон  
Дянков ще бъде създаден временен регистър за  
задълженията на фирмите сниМКа МаРина ангЕлова

▶

Две крачки назад
Така на практика правител-
ството се отказа от една от 
ключовите антикризисни 
мерки, които бяха одобре-
ни от тристранката преди 
седмица. Тя предвиждаше 
ограничаване с 10% на 
разходите на държавните 
ведомства без НАП, Аген-
ция „Митници”, РИОКОЗ, 
ДВСК, РИОСВ и др. От 
нея се очакваха икономии 
в размер на 450 млн. лв. 

обвито в облаци
Не стана ясно дали това е 
окончателното решение на 
правителството и дали няма 
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За втори път жена здравен министър
Ендокриноложката 
проф. Анна-Мария 
Борисова обеща да 
спре течовете в сис-
темата

Проф. Анна-Мария Бо-
рисова, ендокринолог, e 
предложението за нов ми-
нистър на здравеопазва-
нето. Тя е била първата и 
единствена номинация на 
премиера Бойко Борисов 
за този пост, стана ясно 
вчера. На пресконферен-
ция в Министерския съвет 
министър-председателят 
заяви: Считам, че има 
тежък характер, трудно 
комуникативна е, такъв 
човек ми трябва. Тя ще е 
вторият здравен министър 
жена. На този пост д-р 
Мими Виткова, която сега 
е директор на Асоциацията 
на лицензираните здравно-
осигурителни дружества, 
бе от 1995 до 1997 г.

Здравеопазването е част 
от обществения живот - 
каквото е там, това е при 
нас, каза проф. Анна-Ма-
рия Борисова пред жур-
налисти. 

Бързо решение
Аз съм на върха на кари-
ерата си, обичана съм от 
пациентите, търсена съм 
като лекар. Питате се - 
какво правя тук? Трябваше 
ми известно време, за да 
си помисля - струва ли 
си. Взех бързо моето ре-
шение, защото съм твърд 
човек, каза проф. Борисо-
ва. По думите й лесно се 
критикува отстрани. Тя 
каза, че ще вложи много в 
работата си, че не е тръг-
нала с голяма кошница, но 

Не я познавам 

Акценти
Коя е  
Анна-Мария 
Борисова

новият здравен 
министър образо-
ва журналистите в 
Министерския съвет 
по специалностите, 
които има, и какво 
значи ендокринолог. 

Имам 4-5 награди, 
първата съм получила 
на 30 години. 

Имам и три меж-
дународни награди, 
последната получих 
сега през есента, каза 
тя.

По време на прес-
конференцията проф.
анна-Мария Борисо-
ва каза, че в момен-
та всяка 5-а жена от 
присъстващите има 
остеопороза. 

аз моята къщичка 
съм си я подредила и 
двора съм си помела, 
но чух, че други дво-
рове не са пометени, 
каза тя.

▶

▶

▶

▶

▶

Не познавам проф. Бори-
сова изобщо. Притесняват 
ме обаче качествата й, 
които бяха изтъкнати като 
положителни за здравния 
министър - тежък характер 
и трудно комуникативна.  
Ще изчакаме, ще  видим 
първите й изяви, в които да 

ще се радва да напълни и 
малка. 

Реформа
Срам ме е да произнасям 
вече думата здравна ре-
форма, защото голяма част 
от работата ми премина в 
“здравна реформа”. Проф. 
Борисова каза, че пър-
во ще направи екипа си. 
Всичко, което се прави, 
ще бъде направено така, 
че всеки да бъде удовлет-
ворен от моите колеги. 

▶ Премиерът бе категоричен, че именно Борисова е била единствената му номинация за нов здравен министър и 
че залага на нея, защото има тежък характер, а именно такъв човек му трябвал
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Станете журналист във вестник Пари !

Вестник "Пари" е първият и единствен всекидневник за бизнес и 
финанси в България. Във връзка с увеличаване обема на работа и 
разширяване на отразяваните икономически теми търсим да 
назначим бизнес репортери, които да се присъединят към екипа ни.

• Опит в някои от следните теми:
     Банки, Финанси, Зелена икономика, Здравна и пенсионна реформа,
     Енергетика, Медиен и рекламен пазар, Инфраструктура и Строителство
• Икономическо образование е предимство
• Английски език

Изисквания към кандидата

Ако проявявате интерес, моля, изпратете автобиография и кратко 
мотивационно писмо �не по�дълго от �/� страница�.

За контакти job@pari.bg

По думите й във всички 
случаи е необходимо да 
има здравна карта, за да 
се знае какво къде има. 
Защо не е направено, защо 
трябва днес да започвам 
да го правя, защо ние в 
България не знаем нищо, 
каза тя.

Медицинските специа-
листи трябва да бъдат удо-
влетворени от своята рабо-
та, това също е наша задача, 
добави тя. Борисова заяви, 
че ще направи ревизия, за 

да разбере откъде изтичат 
пари в здравеопазването.

Залогът
Никак не ме интересува дъл-
жината на престоя ми като 
министър, интересува ме ре-
зултатът. Българинът е волна 
птица, той обича да живее 
свободно и аз обичам. Това 
не значи диктатура, смятам, 
че да има ред и дисциплина 
е хубаво нещо, каза тя. За 
личния си живот Борисова 
посочи, че е омъжена и има 

един син - лекар, завършил 
във Франция. Десислава 
Димитрова, предложена за 
зам.-министър на здраве-
опазването, е икономист, 
специализирала е здравна 
икономика в САЩ. Заедно 
с вицепремиера Дянков тя 
се завърна в България пре-
ди около 8 месеца. Тя бе 
шеф на екип във финансо-
вото министерство, който 
работи по остойностяване 
на клиничните пътеки на 
здравеопазването.

Вчера обявеният в ця-
лата страна лекарски 
протест в деня на техния 
професионален празник 
мина вяло. 

През втората полови-
на на април са възможни 
ефективни стачни дейст-
вия на лекарите в цялата 
страна, съобщи д-р Иван 
Кокалов, зам.-председател 
на КНСБ. До вчера бол-
ниците не бяха получили 
парите си за февруари.

Светлана Желева

Ще е много трудно на но-
вия министър в момента 
на реформа, тъй като при 
всички случаи засяга нечии 
интереси.  Много е важно 
с какъв екип ще работи, 
защото сам човек не може 
да свърши нищо. Много е 
важно каква политическа 

Първи реакции

Д-р Цветан Райчинов,  
председател на БЛс

Ще й е много трудно
Проф. Генчо Начев, 
директор на “св. Екатерина”

подкрепа ще има. Без това 
каквито и добри намерения 
да има, няма да може да ги 
реализира. 

Мога да й пожелая успех 
в реализирането на идеите 
в посока по-добро качество 
на медицинската помощ.

обяви какво смята да прави.  

Предполагам, че в момен-
та е под голям стрес. Що се 
отнася до Деси Димитрова, 
нея я познавам по-добре. 
Тя има още доста път да из-
върви, докато се ориентира 
в здравеопазването.

снИМка МарИна ангЕЛова

Хареса ми изказването й, 
че не е тръгнала с голямата 
кошница, което означава, 
че е реалист. С всеки нов 
министър се надяваме, че 
ще излезем от хаоса на 
идеи и положителни неща 
ще започнат да се случват в 

Изглежда реалист 
здравеопазването. Дано да 
се сработи с парламентарис-
тите, защото бившият ми-
нистър не успя и имаше два 
властови центъра, откъдето 
идваха разнопосочни сигна-
ли. Хубавото е, че е жена, а 
тя е по-силният организъм в 

природата. Надявам се това 
да й помогне в усилията за 
реформа на здравеопазване-
то. Борисова е професиона-
лист, остава да се докаже и 
като администратор. 

Д-р иван Кокалов, 
зам.-председател на кнсБ



Кой кой е
Новите 
собственици 
на НУРТС

50% - Mancelord Limited, 
инвестиционен фонд, 
представляван в Бълга-
рия от “Бромак”. Компа-
нията от своя страна е 
собственост на Цветан 
Василев, който притежава 
57.29% от КТБ. Името му 
се свързва с Ирена Кръсте-
ва, която е изпълнителен 
директор на Нова българ-
ска медийна група, и сина 
й Делян Пеевски, депутат 

▶

от ДПС. Компанията й е 
собственик на вестници-
те “Монитор”, “Телеграф”, 
“Политика” и т.н. Близки 
до нея са телевизиите TV7 
и BBT.

50% - “Виваком”, обедине-
нието на Българска теле-
комуникационна компания 
и мобилното й подразде-
ление “Виваком”. Малко 
под 94% от телекомуника-
ционния оператор са соб-
ственост на НЕФ “Телеком 
България”, която от своя 
страна е поделена между 
регистрираните в Холан-
дия НЕФ “Телеком къмпани” 
Б.В. и “НЕФ “Телеком къмпа-
ни П.” Б.В.

▶
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Германските инвеститори не одобряват         антикризисните мерки

Цифровизация под     монопол
Разпространението на ци-
фров телевизионен и радио
сигнал на територията на 
България ще бъде поделено 
между “Виваком” и един 
частен инвеститор. Това 
стана ясно вчера, след като 
от телекома обявиха офици-
ално, че са сключили сдел-
ка за продажбата на 50% 
от Национално управление 
“Радио и телевизионни 
станции”, попознато като 
НУРТС. 

Купувач на управлени-
ето е фондът Mancelord 
Limited, представляван за 
България от компанията 
“Бромак” на Цветан Ва-
силев. Тя от своя страна е 
собственик на 57.29% дял 
от Корпоративна търгов-
ска банка, където Василев 
е изпълнителен директор. 
Името му се свързва и с 
медийния магнат Ирена 
Кръстева, чийто син Ди-
лян Пеевски в момента е 
депутат от групата на ДПС. 
Стойността на сделката не 
е оповестена официално, 
но според различни неофи-
циални източници е между 
50 и 60 млн. EUR. Две-
те страни ще притежават 
точно по 50% от НУРТС, 
което ще бъде отделено от 
“Виваком” под формата на 
ново дружество. 

Придобивка с бъдеще
След отмяната на закона за 
създаване на държавен мул-
типлекс НУРТС ще бъде в 
основата на предстоящата 
за страната цифровизация 
на радио и телевизион-
ните сигнали. Мрежата на 
дружеството ще участва и в 

цифровизацията на Българ-
ската национална телевизия 
и Българското национално 
радио. Според изисквания-
та на Европейския съюз тя 
трябва да приключи до края 
на 2012 г. В този си бизнес 
дружеството ще бъде на 
практика без конкуренция, 
което означава гарантирани 
приходи от такси от теле-
визии и радиа в България, 
за да може те да излъчват 
своите програми. За мина-
лата година приходите на 
дружеството са 48 млн. лв., 
а нетната му печалба е 17 
млн. лв. Дружеството при-
тежава мрежа от над 800 
обекта, обхващащи почти 
100% от територията на 
България.

Тези такси се регулират 
от Комисията за регулира-
не на съобщенията, която 
също трябва да даде свое-
то становище по сделката 

“Виваком” продаде 50% от 
НУРТС на фонд, представляван 
от Цветан Василев

ботно време, 6.3% са полу-
чили държавни гаранции по 
заеми, а 4.8% са получили 
субсидии за износ. Според 
73% от германските фирми 
въвеждането на еврото ще 
помогне на бизнеса им, а 
други 16% смятат, че не би-
ва да се бърза, и са против. 

Бизнес климат 
79% от инвеститорите от 
Федералната република ня-
мат надежда за подобрение 
на бизнес средата у нас, 
става ясно от проучването. 
Почти обаче половината 
анкетирани са оптимисти за 
развитието на собствените 
им предприятия в Бълга-
рия. Те обаче не очакват 
промяна в икономическата 
ситуация, а всеки четвърти 
дори прогнозира влошаване 
на конюнктурата. 46% от 
фирмите оценяват насто-
ящата икономическа ситуа-
ция като лоша, а други 48% 
 като задоволителна. Що 

Стокооборотът между 
България и Германия 
се е свил с 20% през 
2009 г.

Германските инвестито-
ри, които правят бизнес 
в България, не харесват 
антикризисните мерки на 
правителството. Това става 
ясно от проучване на Гер-
манскобългарската индус-
триалнотърговска камара. 
Според 42% от анкетирани-
те 73 германски компании 
мерките са неефективни и 
недостатъчни. Едва 14% ги 
определят като добри.

Над 60% от фирмите са 
обявили, че няма да се въз-
ползват от нито една от обя-
вените 60 мерки за справя-
не с кризата, съобщи Митко 
Василев, главен управител 
на камарата. По думите му 
едва 17.2% от предприема-
чите са се възползвали от 
въвеждане на намалено ра-

се отнася до състоянието 
на техния собствен бизнес, 
32% от фирмите го опреде-
лят като добро. 

Стокооборот
Песимистичните настрое-
ния сред германските ин-
веститори идват на фона на 
20% спад на стокооборота 
между България и Герма-

ния. За 2009 г. той възлиза 
на 3.3 млрд. EUR, докато 
година порано той премина 
бариерата от 4.3 млрд. EUR, 
съобщи др Митко Василев. 
По думите му стокообо-
ротът се е върнал на нива 
отпреди 5 години. Износът 
на български фирми към 
Германия е намалял само 
с 2% и е на стойност от 1.3 

ще излезе от дружеството 
заедно с другия собственик 
“Виваком”. За сделката има 
бизнес планове и решението 
не е взето на пожар, казва 
Василев. НУРТС се нужда-
еше от финансова инвести-
ция, с която да осъществим 
своята стратегическа про-
грама за инвестиции, добавя 

главният изпълнителен ди-
ректор на “Виваком” Бернар 
Москени. 

Надежди 
за подобрение
Ако се появи нов инвести-
тор, се надявам, че мрежата 
ще бъде подобрена, така че 
да се повиши качеството 

на услугата, коментира за 
в. “Пари” Гриша Камбуров, 
изпълнителен директор на 
Асоциацията на български-
те радио и телевизионни 
оператори. Според изпъл-
нителния директор на TV7 
Светлана Василева НУРТС 
се нуждае от сериозни ин-
вестиции заради остарялата 

Германските инвеститори са доволни от избора си 
да правят бизнес в България, каза д-р Митко василев, 
главен управител на Германско-българската индус-
триално-търговска камара   СНИМКа БоБИ ТошЕВ

▶

 След приключването на сделката НУРТС ще бъде обособен в отделна компания,                                    която ще бъде разделена поравно между “виваком” и 
Mancelord Limited   СНИМКа МарИНа  аНгЕлоВа

▶

до 6 седмици. Продажбата 
трябва да бъде одобрена и 
от Комисията за защита на 
конкуренцията. 

До края на 2009 г. апетити 
към дружеството имаше ав-
стрийската Osterreichische 
Rundfunksender (ORS), която 
на 2 пъти потвърди желани-
ето си да купи НУРТС. През 
декември обаче компанията 
се отказа заради инвестици-
ята от 80 млн. EUR, която 
трябва да бъде направена в 
дружеството. Новите соб-
ственици се ангажират да 
извършат инвестиционната 
програма, но не се ангажи-
рат с конкретна сума, които 
ще налеят в модернизацията 
на НУРТС. Купувачът е фи-
нансов инвеститор и целта 
му е да развие компанията в 
период 35 г., след което тя 
да бъде продадена, комен-
тира Василев. По думите 
му след този период той 
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Германските инвеститори не одобряват         антикризисните мерки

Кабинетът ограничи 
строителството на ВЕИ

Промени в Закона за 
земеделските земи 
предвиждат забрана за 
изграждане на такива 
обекти върху земедел-
ски земи 
Въвеждат се ограничения 
за строителството на обекти 
за производство на елек-
троенергия от възобновя-
еми енергийни източници 
(ВЕИ) върху земеделски 
земи. Те са част от проек-
та за промени в Закона за 
земеделските земи, който 
беше приет вчера от Ми-
нистерския съвет. 

Нови ограничения
Според новия проектозакон 
ВЕИ не трябва да бъдат 
изграждани върху земи от 
първа до четвърта катего-
рия, както и върху полив-
ни площи. Ще се забрани 
не само изграждането, но 
и разширяването на вече 
съществуващи обекти, 
предвиждат промените в 
закона.

още промени
В проекта се предвижда и 
промяна на предназначе-
нието на земите от първа 
до четвърта категория, как-
то и на поливните площи 
за целите на изграждането 
на енергийни обекти да се 
извършва на централно, а 
не на местно ниво, както 
е сега. Промяната ще се 
извършва от Комисията по 

земеделските земи към ми-
нистерството, се посочва в 
предвидените изменения 
на закона. Целта е да се 
постигне по-висока степен 
на защита и контрол. В 
състава на комисията да 
бъде включен и представи-
тел на Министерството на 
икономиката, енергетиката 
и туризма.

Предлага се още решени-
ята на комисията да губят 
своето правно действие, 
когато в едногодишен срок 
от влизането в сила на ре-
шението за определяне на 
площадка или трасе не е 
поискана промяна на пред-
назначението.

Друга промяна в закона 
ще е и възможността реше-
нията на Комисията по зе-
меделски земи да губят сво-
ето правно действие, когато 
в едногодишен срок от вли-
зането в сила на решението 
за определяне на площадка 
или трасе за изграждане на 
ВЕИ не е поискана промя-
на на предназначението на 
земеделската земя.

Целите
Целта на нововъведенията 
в проектозакона е да се 
постигне по-добър баланс 
между опазването на земи-
те за земеделско ползване 
и нуждите на инвестици-
онния растеж. Предстои 
проектът за промените в 
закона да бъде внесен в 
Народното събрание. 

Радослава Димитрова

Цифровизация под     монопол

Резултат
Отражение на 
промените

Както в. “Пари” вчера 
писа, инвеститорите 
са притеснени от иде-
ите за мораториум на 
ВЕИ проектите и от 
забраната за смяна на 
статута на земеделска-
та земя, върху която се 

▶

изграждат възобновяеми 
източници. 

Заради замразени-
те инвестиции в тази 
област България може да 
изостане от евроизисква-
нията за производство 
на енергия от ВЕИ. Причи-
ната е, че голяма част от 
инвеститорите опреде-
лят пазара като несигу-
рен и оставят проектите 
си в застой. 

▶

 Промените в Закона за земеделските земи ще огра-
ничат инвеститорския интерес
▶

Не съм запозната много 
добре с детайли около 
сделката, но от това, което 
знам, Националното упра-
вление НУРТС се нуждае 
от сериозни инвестиции и 
в този смисъл една такава 
продажба ще е полезна. 
Управлението на друже-
ството трябва да стане на 
бизнес принцип - преди 
всичко е необходимо да се 
направят сериозни инвес-
тиции. 
Доколкото знам, НУРТС 
не може да бъде пече-
ливше предприятие, тъй 
като има изключително 
много разходи. Техниката 
е остаряла, а това трябва 

Със сигур
ност тряб

ва сериозен 
инвеститор

Светлана василева,
изпълнителен директор на TV7

Трябват сериозни 
инвестиции

млрд. EUR. Вносът обаче 
се е свил с почти 30%. И 
въпреки това отчитаме от-
рицателно търговско салдо, 
коментира д-р Василев.

Заради кризата 67% от 
германските компании са 
свили оборота си през 2009 
г., става ясно от проучване-
то. Увеличение на продаж-
бите са регистрирали само 

23% от анкетираните. 28% 
от фирмите са имали ръст 
на печалбата, а 48% са от-
чели спад. Износът за Гер-
мания е намалял при всеки 
2 от 5 предприятия. 

Нагласи
Въпреки негативните на-
строения германските ин-
веститори дават оценка 4.6 

за България като атрактивна 
дестинация за вложенията 
си. С това тя се нарежда 
пред Румъния, Словакия, 
дори Китай. Както и през 
миналата година компани-
ите оценяват положително 
ниската данъчна тежест, 
членството ни в ЕС и ни-
ските разходи на труд. Със-
тоянието на публичната ин-

фраструктура и корупцията 
продължават да са проблем 
за германските инвести-
тори, коментира още д-р 
Василев. Германия е на 5-о 
място по инвестиции у нас с 
вложени 2.66 млрд. EUR от 
1996 до 2009 г. според Бъл-
гарската агенция за чужде-
странни инвестиции.

Светлана Желева

техника. И двамата обаче 
не се ангажират с конкрет-
ни прогнози за ефекта на 
сделката за пазара на ци-
фрови медии в България. 
От bTV смятат, че не би 
трябвало да има “приви-
легировано третиране” на 
телевизиите, приближени 
до Василев и Кръстева. На-

дяваме се оптимизацията и 
модернизацията на мрежа-
та да доведе до по-добро 
качество и по-ниски цени 
на услугите за аналогово и 
цифрово разпространение 
на телевизионни програми, 
коментират от най-голямата 
българска телевизия. 

Екип на в. “Пари”

 След приключването на сделката НУРТС ще бъде обособен в отделна компания,                                    която ще бъде разделена поравно между “виваком” и 
Mancelord Limited   снИмКа марИна  ангЕлоВа

▶

Мнения

да се промени, тъй като 
от услугите им се ползват 
всички телевизии. При 
всички случаи инвестиция-
та е сериозна и се нуждае 
от сериозен инвеститор, 
който да налее средства 
за подобряване на цялата 
мрежа.

Доколкото разбираме, 
с продажбата се постига 
финансова инвестиция за 
развитие на мрежата за 
телевизионно разпростра-
нение, което принципно е 
добра новина за нас като 
клиент на тази мрежа. На-
дяваме се оптимизацията и 
модернизацията на мрежа-
та да доведе до по-добро 
качество и по-ниски цени 
на услугите за аналогово и 
цифрово разпространение 
на телевизионни програми.

НУРТС е длъжно да пре
доставя равни условия на 
своите клиенти и контролът 
за това трябва да осъщест-
вява КРС. В този смисъл не 
би трябвало да приемаме, 
че като резултат от сделката 
ще има привилегировано 
третиране на телевизиите, 

НУРТС 
е длъжно 

да предоставя 
равни условия

bTV

Не очакваме 
толериране на телевизии

свързани с Цветан Василев 
или Ирена Кръстева.

Цифровизацията на ефи
ра като технически процес 
е постижима цел за 2012 
г. При добра организация 
и адекватно финансиране 
мрежата може да бъде из-
градена и цифровият сигнал 
да бъде наличен. По-важни-
ят въпрос е населението да 
е подготвено за приемане на 
цифров сигнал през 2012 г. 
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Renault, Nissan и 
Daimler основават 
световен алианс

Ръководствата на автомо-
билните гиганти Renault, 
Nissan Motor Co Ltd и 
Daimler обявиха, че ще 
прехвърлят акции на ком-
паниите помежду си и съв-
местно ще произвеждат 
коли. Сътрудничеството 
между трите автомобило-
строителя цели разширява-
не на пазарите и споделяне 
на разходите, като в същото 
време всяка от компаниите 
запазва своята самостоя-
телност. 

Дялове 
Daimler ще получи 3.1% 
в Renault и Nissan, всяка 
от които от своя страна 
ще държи по 1.55% в гер-
манския автопроизводител. 
Делът на Renault в Nissan 
ще бъде намален от 44.3 

на 43.2%. Кооперирането 
между Renault и Nissan про-
дължава вече десет години 
и показва, че този модел е 
успешен. 

Планове 
Трите компании планират 
да си сътрудничат в произ-
водството на електромоби-
ли, леки коли и товарни ми-
кробуси, както и съвместно 
да разработват дизелови 
и бензинови двигатели за 
малогабаритния Smart на 
Daimler, както и за други 
модели.

Плановете за кооперира-
не между Renault и Daimler 
са породени от нуждата 
компаниите да стават все 
по-конкурентоспособни, 
като си разделят разходите 
за инвестиции, съобщиха 
от двете дружества. 

Освен заради световната 
финансова криза, която на-
мали търсенето на возила, 
автомобилният бранш тряб-
ва да спазва все по-строгите 
ограничения за отделяне на 
въглеродни емисии. При 
производството на луксозни 

Износът през по-
следните три месеца 
нараства с 1.9% 

Икономиката на Европа 
изненадващо отчете стаг-
нация през четвъртото 
тримесечие на миналата 
година, макар че компа-
ниите намалиха разходите 
повече от предвиденото. 
Брутният вътрешен про-
дукт (БВП) на страните 
от еврозоната остана без 
промяна в сравнение с тре-
тото тримесечие, когато 
нарасна с 0.4%, обяви ста-
тистическата служба на 
Европейския съюз (ЕС) в 
Люксембург вчера. Кор-
поративните инвестиции 
са паднали с 1.3% вместо 
с очакваните 0.8%. 

Износът от еврозоната се 
е увеличил с 1.9% през по-
следните три месеца на го-

дината спрямо предишното 
тримесечие. Потребление-
то на домакинствата остава 
без промяна, а харчовете на 
правителствата намаляват 
с 0.1% след увеличение 
от 0.7% предишните три 
месеца. 

БВП на страните с един-
ната валута през четвъртото 
тримесечие е намалял с 
2.2% на годишна база. За 
цялата минала година ико-
номиката се е свила с 4.1% 
в сравнение с 0.6-процент-
ното нарастване през 2008 
г. Производствените цени 
в страните с евро падат с 
0.5% през февруари спрямо 
същия месец предишната 
година и се качват с 0.1% 
спрямо януари 2010. 

Естония е страната, в ко-
ято икономическият ръст 
през четвъртото тримесе-
чие спрямо третото е най-
силен - 2.5%.

Тристранното сътруд-
ничество ще търси  
разширяване на паза-
рите и споделяне на 
разходите

6.7 
▶ млн. коли са общите 
продажби на трите ком-
пании

Еврозоната отчита 
икономически застой 

Представяне
История и 
очаквания от  
сътрудничеството
▶ Renault и Nissan създадо-
ха алианц през 1999 г.
▶ Кооперирането обърна 
финансовите резултати 
на Nissan в положителна 
насока.
▶ Renault-Nissan са чет-
върти в света по продаж-
би през 2009 г. 
▶ Renault-Nissan се опита-
ха да създадат подобен 
съюз с General Motors Corp. 
през 2006 г., но преговори-

те не доведоха до спора-
зумение.
▶ Очакваните спестя-
вания от сегашния съюз 
възлизат на 2 млрд. EUR за 
първите пет години.
▶ Делът на Daimler от 3.1% 
се оценява на 1.17 млрд. 
EUR.
Общите продажби на 
трите компании през 
2009 г.  възлизат на 6.7 
млн. превозни средства.
▶ Daimler ще строи нова 
фабрика в Унгария за про-
изводството на минико-
ли като част от разши-
ряването, в което компа-
ниятa ще вложи 1.4 млрд. 
EUR. 

Компании
GM на загуба от 
4.3 млн. USD в 
края на 2009 г.  
General Motors Co. (GM) 
обяви загуба от 4.3 млрд. 
USD за втората половина 
на 2009 г. заради изпла-
щане на заеми към дър-
жавата, опит да избегне 
банкрута и намалени-
те продажби в САЩ. 
Въпреки това обаче ком-
панията все още смята, 
че има шансове да отчете 
печалба през 2010 г. 
Обявените резултати не 
може да бъдат сравнени с 
предишни години, защо-
то отчитат периода от 10 
юли, когато GM успя да 
се измъкне от банкрут 
заради милиардни дълго-
ве, до 31 декември 2009 
г. Приходите през този 
период възлизат на 57.5 
млрд. USD спрямо 47.1 
млрд. USD от 1 януари 
до 9 юли. Според автомо-
билостроителя компани-
ята излиза на печалба от 
109 млн. USD от 1 яну-
ари до 9 юли по стария 
начин на осчетоводяване. 
След този период GM 
използва друг начин на 
счетоводство.  За третото 
тримесечие на миналата 
година бе обявена загу-
ба от 1.2 млрд. USD и 
31 млрд. USD през 2008 
г. Правителството даде 
помощ на GM, възлиза-
ща на 52 млрд. USD, и 
придоби 61% от компа-
нията. През декември тя 
изплати 1 млрд. USD и 

още толкова през март 
тази година. Общата 
сума, която GM се надява 
да успее да върне на дър-
жавата до юни тази годи-
на, е 6.7 млрд. USD.

Икономика
Условията за 
бизнес в Ирландия 
се подобряват 
Условията за бизнес в 
Ирландия в момента са 
най-добри за послед-
ните две години. Около 
27% от компаниите са 
обявили увеличаване 
на обема на бизнеса си 
през последните три 
месеца, докато техният 
брой бе 9% година по-
рано, показва доклад на 
дъблинската KBC Bank 
Ireland Plc от днес. 
Икономиката на стра-
ната показва признаци 
на излизане от реце-
сията. Правителство-
то увеличи данъците 
и намали заплащането 
на работещите в пуб-
личния сектор с цел 
да намали бюджетния 
дефицит. 
Централната банка 
очаква икономиката 
да започне да нараства 
през втората половина 
на годината.  Условията 
остават трудни, но не са 
така ужасни както преди 
една година, коменти-
рат от KBC. Резулта-
тите също показват, че 
възстановяването ще е 
бавно и мудно. 

и икономични коли Daimler 
загуби позиции от BMW. 
Сега компанията трябва да 
намали въглеродните еми-
сии, изхвърляни от нейните 
коли с 19%, за да избегне 
глоба от регулаторите в 
Европейския съюз. 

Кой какво печели
Daimler произвежда лук-
созния Mercedes-Benz и 
ултракомпактния Smart, но 
ще се облагодетелства от 
опита в малките модели, 
който има Renault чрез свoя 
Clio. Renault и Nissan ще се 
възползват от ноу-хау уме-
нията на Daimler в областта 
на двигателите. Плановете 
включват и ново поколе-
ние Renault Twingo, чиито 
продажби ще започнат през 
2013 г. 

Целта на играта е да при-

състваш навсякъде, във 
всички развиващи се паза-
ри и във всеки сегмент от 
тези пазари. Никоя малка 
или средна компания за 
производство на коли не 
може да си го позволи, 
коментира Карлос Гон, 
главен изпълнителен ди-
ректор на Renault и Nissan. 
Сделката е важна за трите 
компании в конкуренцията 
им с Тоyota и Volkswagen 
Suzuki.

Ръководство
Новото сдружение ще ос-
нове дванадесетчленен ко-
митет, чиито председатели 
ще бъдат Карлос Гон, гла-
вен изпълнителен дирек-
тор на Renault и Nissan, и 
Дитер Цетче, председател 
на съвета на директорите 
на Daimler.

▶ Дитер Цетче, председател на съвета на директорите на Daimler е доволен от новото сътрудничество с 
Renault и Nissan

▶ БвП  на страните с единната валута остава без про-
мяна през четвъртото тримесечие на 2009 г. 

снимКа Емилия КОстаДинОва

снимКа BlooMBERG
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Power
Noose tightens 
on electricity 
distributors

The price of electrici-
ty rises some 62% before 
reaching the end consum-

er. The National Electric Com-
pany buys out electricity at an 
average of BGN 90 per mWh 
and sells it for BGN 88 to elec-
tricity distribution companies. 
The utilities sell it for BGN 146 
to consumers, prime minister 
Boyko Borisov said. He threat-
ened to cancel the contracts 
with CEZ, E.ON and EVN, 
which are majority owners of 
the utilities.

Deal
Vivacom sells 50% 
of broadcaster 
NURTS

The broadcasting of dig-
ital TV and radio will be 
split between Vivacom 

and a private investor. That 
emerged on Wednesday, after 
the telecom announced a deal 
for the sale of 50% of its ra-
dio and TV stations company 
NURTS. The buyer is Mance-
lord Limited, represented by 
Bromak of Tsvetan Vasilev. His 
name is connected with media 
mogul Irena Krasteva. 

Government
Second woman 
heads health 
ministry

Anna-Maria Borisova was 
nominated by prime min-
ister Boyko Borisov for 

the position the health min-
ister. She will be the second 
woman to take the office after 
Mimi Vitkova, who headed the 
ministry in 1995-97. Borisova 
pledged to press on with the 
health reform. Her predeces-
sor, Bozhidar Nanev, resigned 
on accusations he had signed 
disadvantageous contracts for 
BGN 2.5 million.

Law
Cabinet approves 
restrictions on 
RES projects

There will be restrictions 
on the construction of 
parks for production of 

electricity from renewable en-
ergy sources (RES) on farm-
ing land. They are part of the 
amendments to the Agricul-
tural Land Act, which were ap-
proved by the cabinet. RES 
projects will not be built on 
land of category one to four, 
nor or areas under irrigation. 
Expansion of existing facilities 
will also be banned.

Trade
Germany ranks 
fifth in investment 
in Bulgaria

The trade turnover be-
tween Bulgaria and Ger-
many decreased about 

20% in 2009 to EUR 3.3 bil-
lion, the chief manager of the 
bilateral industrial and trade 
chamber DBIHK, Mitko Vasi-
lev, said. Bulgarian exports 
to Germany edged down 2% 
to EUR 1.3 billion but German 
imports in Bulgaria slumped 
nearly 30%. Germany is the 
fifth biggest investor in Bul-
garia with a total of EUR 430 
million last year.

Performance
BEH’s profit jumps 
to BGN 72.5m 
in 2009

The net profit of Bulgar-
ian Energy Holding (BEH) 
increased some BGN 20 

million to BGN 72.5 million in 
2009. The holding reduced its 
expenses to BGN 9.8 million 
from BGN 25.5 million in 2008. 
The company’s financial in-
come increased from BGN 5.3 
million to BGN 27.2 million in 
2009. BEH paid BGN 47 million 
dividend to the state, as well 
as BGN 3.8 million taxes.

Measures
Intermediaries try 
to fight poor BSE 
turnover

Investment intermediar-
ies are looking for ways 
to fight the drop in turn-

over on the Bulgarian Stock 
Exchange (BSE). After cutting 
their fees last year, now new 
measures are on the agenda. 
Some brokers try to expand 
their activities, others offer ad-
ditional services and yet third 
focus on trade on foreign mar-
kets. Karoll’s clients  have ris-
en 20% since October, when 
the Karoll Broker platform was 
launched.

BSE
Leading market 
indexes close 
in positive turf

The leading indexes of 
the Bulgarian Stock Ex-
change (BSE) managed 

to rise at the end of the ses-
sion, finishing in positive 
turf. BG40 of the most trad-
ed companies climbed to 
117.60 points, up 0.42%. Sofix 
of blue chips increased 0.32% 
to 424.38 points. BGREIT of re-
al estate investment trusts, 
however, was a disappoint-
er, losing 0.39% of its value to 
43.06 points. 

Results
Etropal 
doubles profit 
in 2009

₁Etropal’s net profit dou-
bled to BGN 320,000 
in 2009, the compa-

ny’s non-consolidated report 
shows. The better financial 
performance was due to cost 
cutting by 8% to nearly BGN 13 
million. Etropal’s sales income 
amounted to BGN 12.91 million 
last year, down 7% on 2008. Ex-
ports in 2010 are expected to 
make up more than 40% of the 
sales income. 

Top 10 News in English 

Admin laziness turns out costly
Companies lose 

millions of leva from 
delay of emission 

trading

A year before the Kyoto pro-
tocol was adopted in 2005, 
Bulgarian chemical plant 
Svilosa signed an investment 
contract to reduce pollution 
and then recoup its money 
from the sale of emission 
credits. Five years later Bul-
garia is the only country in 
the region that does not yet 
trade carbon quotas. Nor do 
companies.

When carbon trading 
kicked off in 2008, a tonne 
of carbon dioxide cost EUR 
30. With time, however, 
more and more sellers have 
emerged on the market, while 
buyers are few. Currently the 
price ranges between EUR 9 
and 11 and is likely to plunge 
to EUR 5 a tonne. Mean-
while Svilosa has invested 
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BGN 20 million in environ-
mentally friendly production 
and plans to invest as much 
in future. When some day 
the company gets the chance 
to sell its credits it can only 
hope to cover half of its in-
vestments. The strange thing 
is that businesses in Bulgaria 
continue operating despite the 
state, Svilosa owner Krasimir 
Dachev said. The company 
has repeatedly come upon ob-
stacles from the government. 
We waited for more than six 
months for a permit from the 
environment ministry. Imag-

ine if we asked for money, 
Dachev added.

The lost revenue is the re-
sult of the delayed  National 
Allocation Plan for 2008-
12, which has been returned 
twice by the European Com-
mission for revision. The 
document was modelled on 
lobbyist interests and was 
full of preferences for cer-
tain enterprises, incumbent 
deputy environment minister 
Evdokia Maneva pointed 
out. A little more than 130 
companies in Bulgaria have 
right to emission trading. 
They are mainly energy en-
terprises, big manufacturers 
of metals, glass, chemicals, 
paper etc. According to the 
plan, they will receive nearly 
42.5 million tonnes a year.

Krasimir Dachev,  
owner of Svilosa
▶
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Мениджъри на Citigroup на 
разпит за финансовата криза 
Сенатска комисия 
търси причините за 
срива на световната 
финансова система от 
първа ръка

Бившите изпълнителни ди-
ректори на Citigroup Inc. 
може да бъдат изненадани, 
когато се явят на изслушва-
не, свързано с корените на 
финансовата криза. 

Разследване 
Комисията за разследване на 
финансовата криза (КРФК) 
на САЩ подготвя тежки 
въпроси към осмина пре-
дишни и настоящи шефове, 
които трябва да се явят на 
изслушването тази седмица. 
Комисията е получила 2 
млн. страници с документи, 
от които половината са от 
Citigroup. Между тях има 
запазени разменени имей-
ли и обяснителни бележки 
между вече бившите главен 
изпълнителен директор на 
банката Чък Принс и пред-
седателя на надзора Робърт 
Рубин. 

Цел
Изслушването ще се фоку-
сира върху отпускането на 
високорискови ипотечни 
заеми и начинa, по който 
трилиони долари чрез тях 
са се влели във финансо-
вата система. Целта е да 
се получи информация от 
първа ръка за взимането 
на решения, които надуха 
ипотечния балон, а той от 
своя страна отключи фи-
нансовата криза.

Защо Citigroup
Комисият а  използва 
Citigroup като пример, за-

щото банката имаше сери-
озно участие във всеки етап 
от този процес. Мегатрезо-
рът беше основен креди-
тор чрез своята дъщерна 
фирма CitiFinancial. Други 
клонове на Citigroup обе-
диняваха тези заеми заедно 
с кредитите, отпускани от 
други ипотечни компании, 
и продаваха приходите на 
инвеститори. Проблемите 
на Citi, свързани с ипотеки-
те, и затрудненията на ин-
вестиционната банка Bear 
Stearns, която фалира през 

2008 г., изложиха на показ 
пукнатините на финансова-
та система. В края на 2007 
и през цялата 2008 г. тези 
пробойни прераснаха в кре-
дитна криза, която срина 
световната икономика.

Конгресът на САЩ създа-
де комисията през миналата 
година с цел да разследва 
причините за финансовото 
цунами. Тя има правото да 
праща призовки, които за-
дължават свидетелите да да-
ват показания, а компаниите 
- да предават документи.

Macarthur отхвърля за втори 
път предложението на Peabody
Битката се води 
между американската 
Peabody и азиатската 
Noble Group
Акционерите на въгледо-
бивната компания Macarthur 
Coal отхвърлиха за втори 
път предложението за изку-
пуване от страна на амери-
канската компания Peabody 
Energy. Те настояват да бъде 
сключена сделка с базира-
ната в Хонконг Noble. 

Развитие
Миналата седмица ав-
стралийската каменовъг-
лена компания отхвърли 
първото предложение на 
Peabody, които предложиха 
13 AUD на акция, или 3.3 
млрд. AUD. Акционерите 
Macarthur Coal заявиха, че 
ще спазят уговорката от 
миналия декември с Noble 
Group, така че хонконгската 
компания да получи почти 
25% от акциите й. 

Във вторник Peabody вди-
гна офертата на 14 AUD за 
акция. Американците оба-
че настояват Macarthur да 
се откаже от планираното 
придобиване на Gloucester 

Coal, който е 88% притежа-
ние на конкурента в сдел-
ката Noble. В отговор от 
Macarthur заявиха, че няма 
да отлагат насроченото за 
12 април общо събрание на 
акционерите за обсъждане 
на сделката с Gloucester. 

Положение в сектора
Битката се води във време, 
когато индустрията очаква 
увеличаване на цените на 
въглищата в средносрочен 
план. През миналата година 
цената на суровината скочи 
с 50%. Една от причините е 
Китай, който е най-големият 

потребител и производител 
на тази стока и който започ-
на да внася повече суровина, 
отколкото да изнася. Мина-
лата година нейният внос 
се увеличи тройно до 126.6 
млн. т и стана вторият по 
големина вносител на тази 
суровина след Япония. 

C h i n a  I n v e s t m e n t 
Corporation държи 14.9% 
в Noble. Трите най-голе-
ми акционерни компании 
в Macarthur са китайска-
та Citic Resources и про-
изводителите на стомана 
ArcelorMittal и Posco с общ 
дял от 47.4%.

Чък Принс, бивш главен изпълнителен директор на 
Citigroup Inc., ще дава обяснение пред КРФК за своите 
решения

▶

Австралийската въгледобивна компания Мacarthur 
отказа и втората оферта на Peabody снимки BLOOMBERG

▶
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инвеститор

Продължаващият срив на 
оборота на БФБ принуждава 
посредниците да разширяват 
механизмите си на проти-
водействие. След като през 
миналата година масово на-
малиха таксите си, сега идва 
ред на нови мерки. Някои 
от посредниците пробват 
да разширят дейността си, 
други - да предоставят до-
пълнителни услуги, а трети 
се фокусират върху търгови-
ята на чуждите капиталови 
и валутни пазари. Специа-
листите от бранша обаче се 
опасяват, че не всички ще 
оцелеят в тази ситуация. 

спасение 
Новите клиенти на най-ак-
тивния инвестиционен по-
средник „Карол” са се увели-
чили с 20% от октомври 2009 
г. досега. Тогава стартира 
платформата Karoll Broker. 
През 2010 г. предстои да над-
граждаме платформата за 
търговия с нови функционал-
ности, а иначе ще продължим 
да работим на същите тари-
фи, каза за в. „Пари” Ангел 
Рабаджийски, изпълнителен 
директор на ИП „Карол”. 
„БенчМарк Финанс” пък още 
през миналата година се при-
нуди да свие разходите и да 
съкрати част от персонала си. 
„Делта Сток” от 1 март тази 
година премахна комисиона-
та за търговия на Българската 
фондова борса. 

Търговията на БФБ не ни е 
приоритет, тъй като ние сме 
се насочили основно към 
външните валутни и капи-
талови пазари, коментира 
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mivanov@pari.bg
тел. 4395-867
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станислава Атанасова
satanasova@pari.bg
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„Етропал”  
удвои печалбата 
си за 2009 г.
Нетната печалба на 
„Етропал” АД скочи 
двойно до 320 хил. лв. 
Това показва неконсо-
лидираният годишен 
отчет на дружеството за 

2009 г. Подобряването на 
финансовия резултат се 
дължи на свиването на 
разходите на дружеството 
с 8% до близо 13 млн. лв. 
Към 31 декември 2009 г. 
приходите от продажби 
на „Етропал” възлизат 
на 12.91 млн. лв., което е 
със 7% по-малко спря-
мо предходната година. 

От компанията очакват 
през тази година износът 
да надхвърли 40% от 
приходите от продажби. 
Мажоритарен собственик 
в „Етропал” е „Еврохолд 
България” с 60.71% от 
капитала. По време на 
вчерашната търговия 
нямаше сключени сделки 
с акциите на „Етропал”. 

Резултати

От началото на 2010 г. транзакциите на БФБ са намалели със 75% 

Посредниците търсят нови механизми 
срещу слабия оборот на фондовата борса

ЦКБ e на крачка от пълен контрол над македонска банка
Българският трезор 
приключи успешно 
търгово предложение 
за дяловете в Статер 
банка

Централна кооператив-
на банка вече притежава 
93.72% от македонската 
Статер банка след края на 
търговото предложение. 
Това съобщи българският 
трезор чрез Българската 
фондова борса. 

Дял
Статер банка е базирана 

Борислав Цанков, главен 
дилър в ИП „Делта Сток”. 

срив на интереса 
Общият оборот на Българ-
ската фондова борса е нама-
лял със 75% от началото на 
2010 г. до 161.35 млн. лв. За 

сравнение за същия период 
на миналата година стой-
ността на сделките, сключе-
ни на БФБ, е била 653.8 млн. 
лв. Броят на сделките също 
се стопява с 66% до 16 756. 
При броя на прехвърлените 
книжа спадът е от близо 34% 

до 80.9 млн. лв. към 6 април 
тази година. Повишение има 
единствено при броя сделки 
на пазара на права с около 10 
пъти до 484.

неясно бъдеще
Въпреки проблемите с лик-

видността и ниските обеми, 
които се прехвърлят през ка-
питаловия пазар, посредни-
ците не смятат през 2010 г. да 
свиват още персонала си. 

Търсим вариант да разши-
рим бизнеса си и да се насо-
чим към инвестиционното 

консултиране, съобщи Любо-
мир Бояджиев, изпълнителен 
директор на ИП „БенчМарк 
Финанс” и председател на 
управителния съвет на Бъл-
гарската асоциация на ли-
цензираните инвестиционни 
посредници. 

в македонския град Кума-
ново и е създадена през 
1955 г. В края на 2007 г. 
собственик на 75.9% от ка-
питала става исландската 
Milestone EHF, а впослед-
ствие делът е окрупнен 
чрез увеличение на капи-

93.72
▶ процента от 
македонската Статер 
банка притежава  
вече ЦКБ

22
▶ млн. лв. е печалбата  
на ЦКБ за 2009 г.

тала. Преди отправянето 
на търгово предложение 
делът на исландската фи-
нансова група беше дос-
тигнал 91.71%. В края на 
февруари Статер банка 
обяви чрез борсата в Ско-
пие, че мажоритарният й 
собственик Milestone EHF 
е започнал преговори с 
Централна кооперативна 
банка за продажба на дела 
си в македонската банка. 

Участие
ЦКБ притежава дялове в 
други две македонски бан-
ки. Това са Силекс банка и 

Пощенска банка. Активи-
те и на двете македонски 
банки са с пренебрежимо 
малко влияние в консо-
лидираните резултати на 
българския трезор. 

Промяна
Вчера в управлението 
на Централна коопера-
тивна банка навлезе нов 
мениджър. В Търговския 
регистър  като член на 
управителния съвет и из-
пълнителен директор на 
Централна кооперативна 
банка АД беше вписан 
Сава Стойнов. 

резултат
За 2009 г. Централна ко-
оперативна банка отчете 
печалба от 22 млн. лв. Това 
е увеличение от 4.1% на 
годишна база. 

Акциите на компанията 
са сред най-ликвидните 
на Българската фондова 
борса. 

Оборот на Българската фондова борса от началото на ���� г.
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От началото на 2010 г. транзакциите на БФБ са намалели със 75% 

Посредниците търсят нови механизми 
срещу слабия оборот на фондовата борса

Цитат

Промяната в таксите на БФБ 
ще бъдат обсъждани през 

второто тримесечие на 2010 г., като 
всичко зависи от финансовото  
състояние на борсата
▶ иван такев, изпълнителен директор на Българската фондова борса

Цифра на деня

11.123
млрд. лв. достигна пазарната капитализация на Българ-

ската фондова борса след края на вчерашната сесия
▶

През тази 
година може 

да има връщане на 
лицензи от страна 
на някои от малки-
те посредници 

Ангел рабаджийски, 
изпълнителен директор  
на ИП „Карол” 

Новата ни платформа увеличи 
потребителите с 20%
При нас промяна на 
таксите няма, но ние 
предлагаме на практика без-
платна платформа - Karoll 
Broker. Откакто тя стартира 
през октомври миналата 
година, досега новите по-
требители са се увеличили с 
20%. През 2010 г. предстои 
да надграждаме платформа-
та с нови функционалности, 
а иначе ще продължим да 
работим на същите тарифи. 
При този свиващ се пазар 
обаче не виждам как малки-
те управляващи дружества 
и малките инвестиционни 
посредници ще оцелеят. Аз 
очаквам през тази година да 

има връщане на лицензи от 
страна на някои от малките 
посредници и намаляване 
на броя на пазарните учас-
тници. 

Раздвижване на тър-
говията на Българската 
фондова борса би има-
ло покрай качването на 
държавни дялове от някои 
дружества, стига, разбира 
се, правителството да спази 
обещанията си. Иначе в 
момента местният пазар 
не е атрактивен нито за 
пенсионните фондове, нито 
за чуждите инвеститори и 
те го подминават. 

Ние дори в 
момента на-

бираме персонал

Георги Койнов,
управител на „Първа финансова 
брокерска къща”

Изключено е да  
има още съкращения
За момента не сме 
предприемали 
стъпки за намаляване 
на таксите към 
Българската фондова 
борса, но предлагаме 
допълнително услуги, 
като достъп до чуждите 
пазари. 

Доста съкращения 
бяха направени вече в 
сектора през миналата 
година, така че аз лично 
се съмнявам да има още. 
Ние дори в момента 
набираме персонал. 

Съкратихме 
разходите и 

част от персона-
ла през миналата 
година

Любомир Бояджиев,
изпълнителен директор на ИП 
„БенчМарк Финанс”

Насочваме се към 
консултирането
От гледна точка на 
"БенчМарк Финанс" 
нещата, които трябваше да 
направим във връзка със 
свиването на оборотите 
на Българската фондова 
борса, бяха направени още 
миналата година. Тогава съ-
кратихме разходите и част 
от персонала и оптимизи-
рахме дейността. 

Сега търсим вариант да 
разширим бизнеса си и 
да се насочим към инвести-
ционното консултиране. А 
иначе това, което би могло 

През 2010 г. 
продължава-

ме да подготвяме 
за въвеждане нови 
информационни 
модули

радослава Масларска, 
изпълнителен директор  
на „Елана Трейдинг” 

Българският пазар трябва  
да се популяризира в чужбина
Ниската ликвидност 
на БФБ е пословична вече 
като фактор за ниските 
обороти. Добрата новина е, 
че пазарът вече се развива 
в правилна посока, след 
като цялата инвестиционна 
общност заедно с основ-
ните институции в секто-
ра полага целенасочени 
усилия към подобряването 
на инфраструктурата му. 
Реализацията на стратеги-
ята на борсата, която беше 
обявена миналия месец, ще 
подобри значително бизнес 
климата и състоянието на 
търговията след въвеждане 
на нови продукти като бор-
сово търгуваните фондове, 
къси продажби и маржин 
продукти, създаване на 
връзки с други депозитари 
и др. 

От огромно значение 
за развитието на БФБ е 
да се полагат усилия към 
активно популяризиране 
на българския капиталов 
пазар в чужбина и България 

информация за българския 
пазар, за да може той да е 
прозрачен и разбираем за 
външния свят. Освен че от 
години работим с Thomson 
Reuters и Bloomberg, като 
им предоставяме пазарни 
анализи, отскоро имаме 
партньорства и с амери-
канските Capital IQ на 
Standard&Poor’s и Factset.

При нас няма промяна 
в комисионите, но те 
при „Елана Трейдинг” не 
включват само търговията, 
но и целия кръг от допъл-
нителни информационни 
услуги, които непрекъснато 
разширяваме, за да са под-
готвени нашите клиенти с 
необходимата информация 
и отчетност при вземане 
на инвестиционните си 
решения. През 2010 г. про-
дължаваме да подготвяме 
за въвеждане нови инфор-
мационни модули, с които 
ще обогатим цялостната 
услуга, която предлагаме на 
инвеститорите.  

По принцип 
не разчита-

ме на тази такса и 
затова решихме, че 
е по-добре да я пре-
махнем

Борислав Цанков, 
главен дилър в ИП „Делта Сток”

Премахнахме таксите 
за търговия на БФБ
Ние премахнахме 
комисионата за търговия 
на Българската фондова 
борса от 1 март 2010 г., като 
това ще важи до края на 
годината. Преди това тази 
комисиона беше в размер 
на 0.3% от стойността на 
сделките.  Ние по принцип 
не разчитаме на тази такса 
и затова решихме, че е 
по-добре да я премахнем. 
Търговията на БФБ не ни 
е приоритет, тъй като сме 
се насочили основно към 
външните валутни и капи-
талови пазари. 

да раздвижи търговията 
на БФБ, е листването на 
дялове от държавни пред-
приятия. 

като подходящо място за 
инвестиции. За да привле-
чем чуждестранни инвести-
тори, трябва да използваме 
всички начини активно да 
изтъкваме предимствата 
на пазара и страната като 
инвестиционна дестина-
ция. „Елана Трейдинг” 
непрекъснато предоставя на 
клиенти и на потенциални 
инвеститори чрез парт-
ньорите си задълбочена 

Не така обаче стоят не-
щата при малките играчи 
на пазара -  те нямат нито 
финансови буфери срещу 
моментните проблеми на 
пазара, нито възможност 
да издържат дълго време на 
свитите обороти.

Очаквам през тази година 
да има връщане на лицензи 
от страна на някои от малки-
те посредници и намаляване 
на броя на пазарните учас-
тници, прогнозира Ангел 
Рабаджийски, изпълнителен 
директор на ИП „Карол”.

 Професионалните инвес-
титори се надяват листване-
то на дялове от държавни 
предприятия на борсата да 
раздвижи търговията и да 
сложи край на сесиите с 
нищожен оборот. 

Магдалена иванова  
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Валута на деня

0.29
процента поскъпна аме-

риканския долар срещу 
швейцарския франк до ниво 
1.0721 USD/CHF

▶

Промяна
CHF

+0.03%
Франкът с актив за деня

GBP

+0.40%
Лирата смени посоката

RUB

+0.33%
Рублата отново на печалба

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АвстрАлийски долАр AUD 1 1,35727 0,01037
БрАзилски реАл BRL 10 8,34185 0,07615
кАнАдски долАр CAD 1 1,46362 0,00492
ШвейцАрски фрАнк CHF 1 1,36571 0,00038
китАйски ренминБи юАн CNY 10 2,14799 0,00902
ЧеШкА кронА CZK 100 7,74893 0,01685
дАтскА кронА DKK 10 2,62757 0,00021
естонскА кронА EEK 10 1,25000 0,00000
БритАнскА лирА GBP 1 2,22544 0,00895
Хонконгски долАр HKD 10 1,88845 0,00839
ХървАтскА кунА HRK 10 2,68991 0,00026
унгАрски форинт HUF 1000 7,34722 -0,02548
индонезийскА рупия IDR 10000 1,61965 0,00672
индийскА рупия INR 100 3,29397 0,00973
ислАндскА кронА ISK 1000 6,74424 0,00000
японскА йенА JPY 100 1,56416 0,01241
южнокорейски вон KRW 1000 1,30814 0,00816
литовски литАC LTL 10 5,66448 0,00000
лАтвийски лАт LVL 1 2,76638 0,00235
мексикАнско песо MXN 10 1,19685 0,00543
мАлАйзийски рингит MYR 10 4,56532 0,02058
норвежкА кронА NOK 10 2,45553 0,01453
новозелАндски долАр NZD 1 1,03401 0,01508
филипинско песо PHP 100 3,27248 0,02305
полскА злотА PLN 10 5,09530 -0,00478
новА румънскА лея RON 10 4,77696 -0,00035
рускА руБлА RUB 100 4,99656 0,01654
ШведскА кронА SEK 10 2,02143 -0,00261
сингАпурски долАр SGD 1 1,05045 0,00572
тАйлАндски БАт THB 100 4,52655 0,01691
новА турскА лирА TRY 10 9,76012 0,09836
ЩАтски долАр USD 1 1,46614 0,00613
южноАфрикАнски рАнд ZAR 10 2,01663 0,00721
злАто (1 трой унция) XAU 1 1653,82000 15,34000

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,2644
Бразилски реал BRL 10 7,7382
канадски долар CAD 1 1,3241
Швейцарски франк CHF 1 1,3248
китайски ренминби юан CNY 10 2,0272
Чешка крона CZK 100 7,5544
датска крона DKK 10 2,6280
естонска крона EEK 10 1,2500
Британска лира GBP 1 2,2502
Хонконгски долар HKD 10 1,7820
Хърватска куна HRK 10 2,6818
унгарски форинт HUF 1000 7,2710
индонезийска рупия IDR 10000 1,4825
исландска крона ISK 100 3,0119
японска йена JPY 1000 6,7442
южнокорейски вон KRW 100 1,5203
литовски литаc LTL 1000 1,2179
латвийски лат LVL 10 5,6645
мексиканско песо MXN 1 2,7605
малайзийски рингит MYR 10 1,0905
норвежка крона NOK 10 4,1135
новозеландски долар NZD 10 2,4047
филипинско песо PHP 10 9,9854
полска злота PLN 100 3,0035
нова румънска лея RON 10 4,8614
руска рубла RUB 10 4,7382
Шведска крона SEK 100 4,6552
сингапурски долар SGD 10 1,9333
словашка крона SKK 10 9,8964
тайландски бат THB 100 4,1997
нова турска лира TRY 10 9,4325
Щатски долар USD 1 1,3840
южноафрикански ранд ZAR 10 1,8449

За	1	 AUD	 CAD	 CHF	 BRL	 CZK	 DKK	 EEK	 GBP	 HUF	 JPY	 NOK	 NZD	 PLN	 SEK	 TRY	 USD	 EUR

AUD * 1,07836 1,00622 0,61461 0,05709 0,19359 0,09210 1,63964 0,03339 0,01152 0,18092 0,76183 0,37541 0,14893 7,19099 1,08021 1,44100

CAD 0,92734 * 0,93310 0,56995 0,05294 0,17953 0,08540 1,52050 0,03096 0,01069 0,16777 0,70647 0,34813 0,13811 6,66848 1,00172 1,33630

CHF 0,99382 1,07169 * 0,61081 0,05674 0,19240 0,09153 1,62951 0,03318 0,01145 0,17980 0,75712 0,37309 0,14801 7,14655 1,07354 1,43210

BRL 1,62706 1,75455 1,63718 * 0,09289 0,31499 0,14985 2,66780 0,05432 0,01875 0,29436 1,23955 0,61081 0,24232 11,70019 1,75757 2,34460

CZK 17,51558 18,88803 17,62450 10,76516 * 3,39088 1,61313 28,71932 0,58480 0,20185 3,16886 13,34391 6,57549 2,60866 125,95442 18,92055 25,24000

DKK 5,16550 5,57024 5,19762 3,17474 0,29491 * 0,47572 8,46957 0,17246 0,05953 0,93453 3,93523 1,93917 0,76932 37,14504 5,57983 7,44349

EEK 10,85816 11,70896 10,92568 6,67348 0,61991 2,10206 * 17,80352 0,36253 0,12513 1,96442 8,27208 4,07624 1,61714 78,08096 11,72912 15,64664

GBP 0,60989 0,65768 0,61368 0,37484 0,03482 0,11807 0,05617 * 0,02036 0,00703 0,11034 0,46463 0,22896 0,09083 4,38570 0,65881 0,87885

RUB 299,51364 322,98227 301,37612 184,08259 17,09984 57,98353 27,58420 491,09582 * 3,45169 54,18706 228,17869 112,43981 44,60762 2153,80066 323,53837 431,60002

JPY 86,77309 93,57227 87,31268 53,33118 4,95405 16,79860 7,99151 142,27700 2,89713 * 15,69871 66,10641 32,57531 12,92342 623,98476 93,73338 125,04028

NOK 5,52740 5,96051 5,56177 3,39717 0,31557 1,07006 0,50906 9,06297 0,18455 0,06370 * 4,21094 2,07503 0,82322 39,74751 5,97077 7,96500

NZD 1,31263 1,41548 1,32079 0,80675 0,07494 0,25411 0,12089 2,15224 0,04383 0,01513 0,23748 * 0,49277 0,19549 9,43910 1,41792 1,89150

PLN 2,66377 2,87249 2,68033 1,63717 0,15208 0,51569 0,24532 4,36763 0,08894 0,03070 0,48192 2,02934 * 0,39672 19,15514 2,87744 3,83850

SEK 6,71441 7,24052 6,75616 4,12671 0,38334 1,29986 0,61837 11,00924 0,22418 0,07738 1,21475 5,11524 2,52064 * 48,28325 7,25298 9,67548

TRY 0,13906 0,14996 0,13993 0,08547 0,00794 0,02692 0,01281 0,22801 0,00464 0,00160 0,02516 0,10594 0,05221 0,02071 * 0,15022 0,20039

USD 0,92574 0,99828 0,93150 0,56897 0,05285 0,17922 0,08526 1,51789 0,03091 0,01067 0,16748 0,70526 0,34753 0,13787 6,65702 * 1,33400

EUR 0,69396 0,74834 0,69828 0,42651 0,03962 0,13435 0,06391 1,13785 0,02317 0,00800 0,12555 0,52868 0,26052 0,10335 4,99027 0,74963 *

▶ Kурсове на чуждестранни валути

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

▶ Европейски валути според националните банки

валутният курс за митнически цели е 
курсът на БнБ определен в предпоследната 
сряда от месеца и публикуван този или 
на следващия ден, който се използва през 
следващия календарен месец, освен ако не 
бъде заменен от курса определен по чл. 91 от 
ппзм. курсовете сa валидни до 24.00 часа на 
30.04.2010.

обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 8.04.2010 година. тези курсове се 
основават на чл. 29, ал. 2 от закона за БнБ и референтните курсове на ецБ за съответния ден, и се 
прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

 Беларуска 
USD 2976 BYR
EUR 3978,22 BYR
GBP 4524,681 BYR
RUB 0,9837 BYR
 Естонска 
USD 11,685 EEK
EUR 15,647 EEK
CHF 10,924 EEK
GBP 17,819 EEK
DKK 2,1017 EEK
 Латвийска 
USD 0,5297 LVL
EUR 0,7068 LVL
CHF 0,4935 LVL
GBP 0,804 LVL
BGN 0,36 LVL

 Литовска 
USD 2,5698 LTL
EUR 3,4528 LTL
CHF 2,4107 LTL
GBP 3,9174 LTL
 Молдовска 
USD 12,385 MDL
EUR 16,5256 MDL
GBP 18,7985 MDL
RUB 0,4223 MDL
 Руска 
USD 29,3238 RUB
EUR 39,1293 RUB
CHF 27,3209 RUB
GBP 44,5168 RUB
UAH 3,7146 RUB
BYR 0,9837 RUB

 Украинска 
USD 7,8944 UAH
EUR 10,5337 UAH
CHF 7,3557 UAH
GBP 11,9824 UAH
RUB 0,2692 UAH
 Грузинска 
USD 1,747 GEL
EUR 2,3337 GEL
CHF 1,63 GEL
GBP 2,6547 GEL
 Полска 
USD 2,877 PLN
EUR 3,8378 PLN
CHF 2,6797 PLN
GBP 4,3713 PLN
CZK 0,1521 PLN

 Казахстан 
USD 146,91 KZT
EUR 196,0257 KZT
JPY 1,5693 KZT
GBP 222,9859 KZT
RUB 5,0099 KZT
 Унгарска 
USD 198,23 HUF
EUR 265,37 HUF
CHF 185,28 HUF
GBP 302,28 HUF
CZK 10,52 HUF
 Чешка 
USD 18,92 CZK
EUR 25,24 CZK
CHF 17,624 CZK
GBP 28,721 CZK

HUF 9,481 CZK
 Азербайджан 
USD 0,8051 AZN
EUR 1,0742 AZN
GBP 1,222 AZN
 Македонска 
USD 45,95 MKD
EUR 61,3136 MKD
GBP 91,4719 MKD
 Хърватска 
USD 5,426479 HRK
EUR 7,266056 HRK
CHF 5,074416 HRK
GBP 8,260637 HRK
PLN 1,893928 HRK
JPY 5,8217 HRK
TRY 3,6319 HRK

 Албанска 
USD 103,825 ALL
EUR 138,5363 ALL
GBP 157,5898 ALL
 Румънска 
USD 3,0689 RON
EUR 4,0941 RON
CHF 2,8594 RON
GBP 4,6572 RON
JPY 3,2786 RON
 Турска 
USD 1,5009 TRY
EUR 2,0027 TRY
CHF 1,3986 TRY
GBP 2,2786 TRY
JPY 1,60359 TRY
RUB 0,05118 TRY

▶ Преизчислени курсове за 8.04.2010

Валутен коментар
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ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАтски долАр USD 1,3342 1,3343 1,3408 1,3326
БритАнскА лирА GBP 0,87895 0,8791 0,88197 0,8762
японскА йенА JPY 124,9 124,92 126,15 124,62
ШвейцАрски фрАнк CHF 1,432 1,4322 1,4325 1,4319
норвежкА кронА NOK 7,9677 7,9707 8,0001 7,9644
ШведскА кронА SEK 9,6817 9,6852 9,6847 9,6395
кАнАдски долАр CAD 1,3385 1,3391 1,3424 1,3343
АвстрАлийски долАр AUD 1,4415 1,442 1,4465 1,4401
унгАрски форинт HUF 266,24 266,42 266,71 264,18
ЧеШкА кронА CZK 25,21 25,235 25,305 25,165
рускА руБлА RUB 39,1221 39,1365 39,2799 39,111
полскА злотА PLN 3,8374 3,8394 3,8447 3,826

▶ Валути спрямо евро 

най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 данни от 17.00 ч българско време на 7.04.2010 г.

Затишие завладя пазарите

въпреки изненадващо по-лошите макроикономически данни от европа не ста-
нахме свидетели на сериозно разместване на валутите    Снимка BloomBerg

▶

Икономическият ръст на 
16-те страни от еврозона-
та за последното триме-
сечие на 2009 г. се оказа 
нулев, а не 0.1%, както 
показаха предварителните 
оценки на европейската 
статистическа  служба 
(Евростат) в началото на 
март. Корекцията на да-
нните се дължи на силния 
спад на инвестиционните 
разходи на компаниите, 
който се оказва по-голям 
от обявеното преди месец. 
Брутният вътрешен про-
дукт (БВП) на еврозоната 
се е свил с 2.2% в срав-
нение с последните три 
месеца на 2008 г. 

Най-много през раз-
глежданото тримесечие 
намаляват инвестициите 
на компаниите (-1.3%), 
следвани от правител-
ствените разходи (-0.1%). 
Увеличението на износа с 
1.9% не е достатъчно, за да 
компенсира ръста с 1.3% 
на вноса, както и свиването 
на разходите на правител-
ството и бизнеса. Меж-
дувременно разходите за 
потребление на домакин-
ствата в еврозоната остават 
без промяна на нивата си 
от третото тримесечие. 
Съвкупният БВП на 27-те 
държави, които членуват в 
Европейския съюз, отчита 

Калин Йорданов, 
 “карол”

Двойката 
евро/долар 

се търгуваше при 
нива 1.3360, а срещу 
1.5210 американски 
долара се разменя-
ше британският 
паунд. 

ръст от 0.1% на тримесеч-
на база през последните 
три месеца на 2009 г. и 
спад от 2.3% спрямо същия 
период на 2008 г.

БВП на еврозоната и ЕС 
отчете най-дълбок спад 
през първото  тримесе-
чие на 2009 г., след което 
забави темпото си на 
понижение през второто  
тримесечие, отчитайки 
ръст на тримесечна база 
от съответно 0.4 и 0.3% 

през третото тримесечие.

Въпреки изненадващо 
по-лошите данни не 
станахме свидетели на се-
риозно разместване на ва-
лутите. Двойката евро/до-
лар се търгуваше при нива 
1.3360, а срещу 1.5210 
американски долара се 
разменяше  британският 
паунд. Други валутни 
съотношения - EUR/JPY 
125.30, USD/CHF 1.0720 и 
GBP/JPY 142.60.

EUR/USD
долара за евро
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Водещите индекси се 
задържаха на повърхността

Събрание
„Северкооп Гъмза” 
покрива загубата 
си за 2009 г.
Акционерите в „Северко-
оп Гъмза” ще гласуват на 
редовно общо събрание 
компанията да покрие 
загубата си за 2009 г. с 
печалбата от минали го-
дини. Това става ясно от 
поканата за свикване на 
общо събрание. То ще се 
проведе на 25 май 2010 
г. На него акционерите 
трябва да приемат го-
дишния финансов отчет 
на дружеството за 2009 
г., доклада на регистри-
рания одитор и доклада 
на одитния комитет. Ще 
им бъде предложено и 
да освободят от отго-
ворност членовете на 
съвета на директорите за 
дейността им през 2009 г. 
Според текста в поканата 
инвеститорите в друже-
ството трябва да вземат  
решение за промени в 
състава на съвета на ди-
ректорите и да определят 
мандата му. Според про-
екта за решение Стефан-
ка Стефанова ще бъде 
освободена като член на 
съвета на директорите. 
За нов член на съвета 
на директорите ще бъде 
предложена Антоанела 
Костадинова. За всички 
членове на съвета на 
директорите се предлага 
нов петгодишен мандат. 

Борсов коментар

Представителните ин-
декси на БФБ взеха над-
мощие в края на скучната 
сесия в сряда и завършиха 
на плюс. Широкият изме-
рител BG40 се домогна 
до 117.60 пункта, което 
е увеличение от 0.42%. 
Sofix се покачи до 424.38 
пункта, или с 0.32% пове-
че. Секторният индикатор 
BGREIT се представи най-
разочароващо със спад 
0.39% до 43.06 пункта. 

Общият дневен оборот 
се завъртя малко над 700 
хил. лв. Инвеститорската 
активност беше най-голя-
ма при сделките с книжа 
на дружества със специ-
ална инвестиционна цел. 
Сделки имаше с книжата 
на 10 дружества. „Фонд за 
недвижими имоти Бълга-
рия” АДСИЦ отново беше 
най-ликвидната компания 
в сегмента с разменени  
27 510 акции при 3.13% 
спад в цената до 0.362 лв. 
за брой. Книжата на „Ак-
тив Пропъртис” АДСИЦ 
поскъпнаха най-много. Те 
добавиха 9.40% към стой-
ността си до 0.547 лв. за 

брой. „Софарма билдингс” 
АДСИЦ бяха на дъното 
със спад от 9.09% до 4 лв. 
за брой.  

Финансовите компа-
нии диктуваха тър-
говията на официалния 
пазар. Инвеститорите си 
размениха  
18 760 акции от Централна 
кооперативна банка АД. 
От Първа инвестиционна 

банка АД се изтъргу-
ваха 12 818 книжа, а от 
„Еврохолд България” АД 
- 15 450. 

С прехвърлените  
15 805 книжа близо до 
финансовите дружества се 
задържа само „Софарма 
логистика” АД. 

С 11 677 изкупени цен-
ни книжа сред лидерите 

по активност се подреди и 
„Зърнени храни България” 
АД. Сделка за скромните 
200 акции направи сливен-
ският „Декотекс” - най-
поскъпналото дружество 
на борсата. Компанията 
увеличи капитализацията 
си с 38.22% до 0.698 лв. за 
акция. 

Изтъргу- 
ваните по-

именни компен-
сационни бонове 
достигнаха  
почти 1 млн. броя

Написаното не е препоръка за 
покупка или продажба на акции.

Като последна точка 
акционерите трябва да 
изберат и регистриран 
одитор за 2010 г.    
М. иванов | pari.bg

Надзор 
Задължиха 
„Чугунолеене”  
да назначи ДВИ   
Комисията за финансов 
надзор задължава „Чугу-
нолеене” АД да назначи 
директор за връзка с 
инвеститорите. Това ста-
ва ясно от решение на 
заместник-председателя 
на комисията Ралица 
Агайн-Гури. Срокът, 
който се дава на „Чу-
гунолеене” да назначи 
директор, е 7-дневен от 
получаване на решени-
ето на Комисията за фи-
нансов надзор. По данни 
на финансовия надзор 
от 18 септември 2009 г. 
е прекратен трудовият 
договор на Валентин 
Илчев, който до този 
момент е изпълнявал 
длъжността директор за 
връзки с инвеститорите 
в „Чугунолеене” АД. От 
този момент натам няма 
данни дружеството да е 
назначило нов директор 
за връзки с инвестито-
рите. Всяка публична 
компания обаче трябва 
да има такъв директор 
според нормативните 
изисквания.   
М. иванов | pari.bg

▶ Търговия на БФБ

Нагоре Надолу Обем
„софарма” АД: 55 139  

 -0.12%  
Фни „България”: 27 510

 +3.13% 

ЦКБ АД: 18 760     

0.00% 

„софарма билдингс”: 200   

-9.09% 
 

„ФеърПлей Пропъртис”: 1000   

-7.04%  
„Каучук” АД: 9  

-6.98%

„Декотекс” АД: 200 

+38.22% 

„слънчев бряг холдинг”: 49 

+29.03% 
„Котлостроене” АД: 150  

+23.57% 

4ID		 1.00	BGN	 Индустриален	Холдинг	България	АД	855	 1,4	 1,39	 1,39	 1,39	 1,39	 -0,50%	 	 0,493	 0,296

5ALB	 1.00	BGN	 Албена	Инвест	Холдинг	АД	 50	 5,7	 5,72	 5,72	 5,72	 5,72	 0,32%	 14,257	 3,733	 0,366

5SR		 1.00	BGN	 Стара	планина	Холд	АД	 6040	 2,64	 2,64	 2,56	 2,63	 2,63	 -0,30%	 140,184	 1,172	 1,093

3JR	 	 1.00	BGN	 Софарма	АД	 55139	 4,02	 4,02	 4,01	 4,01	 4,01	 -0,12%	 11,527	 1,053	 2,122

4CF		 1.00	BGN	 ЦКБ	АД	 18760	 1,33	 1,35	 1,33	 1,33	 1,33	 0,00%	 5,070	 0,573	 0,460

5DOV	 1.00	BGN	 Доверие	Обединен	Холдинг	АД	 75	 3,23	 3,24	 3,23	 3,24	 3,23	 -0,15%	 	 0,235	 0,223

5F4		 1.00	BGN	 ПИБ	АД	 12818	 2,42	 2,45	 2,42	 2,43	 2,45	 1,20%	 8,923	 0,636	 0,676

5KTE	 1.00	BGN	 Катекс	АД	 100	 2,4	 2,5	 2,5	 2,5	 2,5	 4,12%	 179,675	 0,449	 0,087

5MB	 1.00	BGN	 Монбат	АД	 2401	 6,55	 6,6	 6,55	 6,59	 6,6	 0,69%	 16,411	 2,272	 2,162

5OTZ	 1.00	BGN	 ОЦК	АД	 71	 13,3	 13,25	 13	 13,11	 13,25	 -0,37%	 21,650	 0,957	 2,124

5PET	 1.00	BGN	 Петрол	АД	 300	 4,25	 4	 4	 4	 4	 -5,84%	 	 0,275	 13,521

5V2		 1.00	BGN	 Холдинг	Варна	АД	 30	 8,06	 8,56	 8,56	 8,56	 8,56	 6,14%	 4,758	 0,988	 0,265

6C4		 1.00	BGN	 Химимпорт	АД	 5700	 2,65	 2,66	 2,63	 2,65	 2,65	 0,00%	 2,958	 0,421	 0,498

6C9		 10.00	BGN	 КТБ	АД	 11	 62,11	 66	 66	 66	 66	 6,26%	 7,552	 2,245	 1,539

6H2		 1.00	BGN	 Холдинг	Пътища	АД	 408	 2,2	 2,25	 2,24	 2,25	 2,25	 2,27%	 	 0,341	 1,740

SL9		 1.00	BGN	 Спарки	Елтос	АД	 6770	 1,94	 1,93	 1,87	 1,9	 1,87	 -3,61%	 	 0,991	 0,329

3NB	 1.00	BGN	 Неохим	АД	 320	 27	 27	 26,5	 26,53	 26,5	 -1,85%	 	 0,880	 0,680

3TV		 1.00	BGN	 Топливо	АД	 180	 4,32	 4,25	 4,19	 4,23	 4,19	 -2,96%	 	 0,123	 0,182

4CJ	 	 1.00	BGN	 Химмаш	АД	 25	 3	 3,1	 3,1	 3,1	 3,1	 3,33%	 46,923	 0,335	 0,341

4EH		 1.00	BGN	 Еврохолд	България	АД	 15450	 1,32	 1,32	 1,3	 1,31	 1,31	 -0,38%	 	 	 0,464

4HI		 1.00	BGN	 Хидроизомат	АД	 500	 1,1	 1,04	 1,04	 1,04	 1,04	 -5,19%	 	 	

4I8	 	 1.00	BGN	 Индустриален	Капитал	Холдинг	АД	 2574	 2,65	 2,65	 2,5	 2,64	 2,65	 0,00%	 25,961	 0,224	 0,601

4KS		 1.00	BGN	 Котлостроене	АД	 150	 21	 25,95	 25,95	 25,95	 25,95	 23,57%	 7,749	 1,067	 1,179

4KW	 1.00	BGN	 Кремиковци	АД	 200	 0,2	 0,2	 0,2	 0,2	 0,2	 0,00%	 	 0,003	 0,004

4PX		 1.00	BGN	 Юрий	Гагарин	АД	 9	 33,98	 34	 34	 34	 34	 0,06%	 10,171	 0,716	 0,683

52E		 1.00	BGN	 Елхим	Искра	АД	 950	 2,19	 2,18	 2,15	 2,16	 2,15	 -1,82%	 18,242	 1,207	 1,149

53B		 1.00	BGN	 Биовет	АД	 1102	 7,78	 7,78	 7,3	 7,43	 7,65	 -1,67%	 19,958	 0,499	 0,857

57B		 1.00	BGN	 Булгартабак	холдинг	АД	 77	 17,51	 17,01	 17	 17,01	 17	 -2,90%	 34,401	 0,459	 0,371

57E	 	 1.00	BGN	 ЕМКА	АД	 5000	 3,03	 3,28	 3,2	 3,25	 3,28	 8,53%	 31,032	 1,051	 1,886

59C		 1.00	BGN	 Чугунолеене	АД	 1	 3,63	 3,99	 3,99	 3,99	 3,99	 9,92%	 	 0,052	 0,216

5BP		 1.00	BGN	 Билборд	АД	 2996	 1,06	 1,06	 1,05	 1,06	 1,06	 0,47%	 43,443	 0,551	 0,482

5IC	 	 1.00	BGN	 ЗД	Евро	инс	АД	 281	 1,56	 1,56	 1,56	 1,56	 1,56	 0,00%	 2,905	 	 0,765

5MA	 1.00	BGN	 Медика	АД	 6350	 1,76	 1,76	 1,75	 1,75	 1,75	 -0,57%	 27,556	 1,276	 0,783

5MH	 1.00	BGN	 М+С	хидравлик	АД	 5	 5,2	 5,2	 5,2	 5,2	 5,2	 -0,02%	 74,884	 1,427	 1,782

5MY	 1.00	BGN	 Мостстрой	АД	 200	 3,15	 3,15	 3,15	 3,15	 3,15	 0,00%	 	 	 2,651

6AB	 1.00	BGN	 Албена	АД	 525	 45,5	 45	 43,1	 44,26	 45	 -1,10%	 6,211	 2,041	 0,586

6AM	 1.00	BGN	 Алкомет	АД	 800	 3,25	 3,3	 3,3	 3,3	 3,3	 1,54%	 	 0,355	 0,852

6K1		 1.00	BGN	 Каолин	АД	 622	 5,52	 5,45	 5,45	 5,45	 5,45	 -1,25%	 28,139	 1,047	 1,204

6N3		 1.00	BGN	 Холдинг	Нов	Век	АД	 293	 2,3	 2,2	 2,2	 2,2	 2,2	 -4,35%	 	 1,475	 0,123

6SL		 1.00	BGN	 Софарма	Логистика	АД	 15805	 0,73	 0,73	 0,7	 0,71	 0,71	 -2,33%	 	 11,472	 0,616

E4A		 1.00	BGN	 Енемона	АД	 450	 9,15	 9,22	 9,16	 9,21	 9,2	 0,54%	 6,854	 0,571	 1,143

SO5		 1.00	BGN	 Софарма	Трейдинг	АД	 505	 1,4	 1,45	 1,4	 1,4	 1,45	 3,50%	 8,237	 0,132	 0,888

T43	 	 1.00	BGN	 Зърнени	Храни	България	АД	 11677	 0,61	 0,62	 0,62	 0,62	 0,62	 1,64%	 13,764	 0,624	 0,535

T57	 	 1.00	BGN	 Трейс	груп	холд	АД	 92	 68,61	 69,49	 69	 69,03	 69	 0,58%	 39,947	 1,019	 2,976

ZNOA	 1.00	BGN	 Енемона	АД	 653	 0,85	 0,9	 0,86	 0,89	 0,9	 5,41%	 	 	

4AN	 1.40	BGN	 АКБ	Корпорация	ХАД	 100	 0,07	 0,08	 0,08	 0,08	 0,08	 10,15%	 	 	

4DE		 1.00	BGN	 Декотекс	АД	 200	 0,51	 0,7	 0,7	 0,7	 0,7	 38,22%	 3,684	 0,563	 0,401

4KU	 1.00	BGN	 Каучук	АД	 9	 21,5	 20	 20	 20	 20	 -6,98%	 47,853	 0,808	 0,817

5BA		 1.00	BGN	 Българска	Холдингова	Компания	АД	 25	 2,01	 1,9	 1,9	 1,9	 1,9	 -5,47%	 	 0,807	 0,356

6SV		 1.00	BGN	 Слънчев	Бряг	Холдинг	АД	 49	 1,55	 2	 2	 2	 2	 29,03%	 3,012	 774,000	 0,070

A1AA	 1	000.00	EUR	 Никром	тръбна	мебел	АД	 1	 100	 100	 100	 100	 100	 0,00%	 	 	

A31A	 571.43	EUR	 Зърнени	Храни	България	АД	 1	 106,5	 106,5	 106,5	 106,5	 106,5	 0,00%	 	 	

4EC		 1.00	BGN	 ЕЛАРГ	ФЗЗ	АДСИЦ	 1330	 0,74	 0,74	 0,7	 0,73	 0,7	 -5,27%	 6,301	 2,087	 0,591

4IC	 	 1.00	BGN	 Интеркапитал	Пропърти	Дивелопмънт	 100	 3	 3	 3	 3	 3	 0,00%	 12,397	 0,996	 1,167

4OX	 1.00	BGN	 Софарма	билдингс	АДСИЦ	 200	 4,4	 4	 4	 4	 4	 -9,09%	 	 	

5AX		 1.00	BGN	 Актив	Пропъртис	АДСИЦ	 68	 0,5	 0,55	 0,55	 0,55	 0,55	 9,40%	 21,038	 1,902	 0,373

5BD	 1.00	BGN	 Булленд	инвестмънтс	АДСИЦ	 285	 0,55	 0,57	 0,57	 0,57	 0,57	 3,63%	 20,393	 	 0,433

5BU	 1.00	BGN	 ФНИ	България	АДСИЦ	 27510	 0,35	 0,36	 0,36	 0,36	 0,36	 3,13%	 	 	

6A6		 1.00	BGN	 Адванс	Терафонд	АДСИЦ	 99	 1,15	 1,15	 1,15	 1,15	 1,15	 0,00%	 12,778	 3,026	 0,598

6BMA	 1.00	BGN	 БенчМарк	фонд	имоти	АДСИЦ	 200	 0,4	 0,4	 0,4	 0,4	 0,4	 0,00%	 	 	

6F3		 1.00	BGN	 ФеърПлей	Пропъртис	АДСИЦ	 1000	 0,4	 0,37	 0,37	 0,37	 0,37	 -7,03%	 1,937	 0,557	 0,278

6S6		 1.00	BGN	 Софарма	имоти	АДСИЦ	 5000	 2,85	 2,85	 2,85	 2,85	 2,85	 0,00%	 16,193	 12,401	 1,212

BLKC	 1.00	BGN	 ПКБ,	издадени	по	ЗСПЗ	и	ЗВСВГЗГФ	907855	 0,17	 0,17	 0,17	 0,17	 0,17	 -0,59%	 	 	

BLKD	 1.00	BGN	 КЗ,	издадени	по	ЗОСОИ	 2600	 0,17	 0,17	 0,17	 0,17	 0,17	 0,00%	 	 	

3Z4		 1.00	BGN	 Златен	лев	АД	 25	 4,06	 4,5	 4,5	 4,5	 4,5	 11,00%	 	 	 0,799

	Код			 Номинал			 Име	 Обем			Oтваряне		Висока			 Ниска		 Средна			Затваряне			 Промяна	(%)	 P/E	 P/S	 P/B
	 	 	 	 (лотове)

	Код			 Номинал			 Име	 Обем			Oтваряне		Висока			 Ниска		 Средна			Затваряне			 Промяна	(%)	 P/E	 P/S	 P/B
	 	 	 	 (лотове)

Мирослав иванов 
mivanov@pari.bg
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„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 8.04.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.
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„Петрол” изпадна от Топ 3 по капитализация
Централна коопера-
тивна банка е била 
най-ликвидната 
публична компания 
за тримесечието  
на 2010 г.
„Петрол” АД вече не е в Топ 
3 по пазарна капитализация, 
показва бюлетинът на Бъл-
гарската фондова борса за 
първото тримесечие на 2010 
г. На негово място е влязло 
„Арко Таурс” АДСИЦ с 
682.5 млн. лв. БТК запазва 
лидерската си позиция с 
пазарна оценка в размер 
на 822.9 млн. лв. На второ 
място е СИБАНК със 769.3 
млн. лв. капитализация. Об-
щата оценка на Българската 
фондова борса е намаляла 
с 3.53% през първото три-
месечие на тази година до 
11.37 млрд. лв. 

сделки
За изминалите три месеца 
Централна кооперативна 

банка е била най-ликвидна-
та публична компания със 
сключени 2324 сделки. С 
акции на „Софарма” е имало 
1406 сделки, а с книжата на 
„Химимпорт” - 1240. 

Към 31 март 2010 г. або-
натите на системата за 
търговия COBOS са 2339. 
Сключените сделки през 
платформата на Българската 
фондова борса са намалели с 
44% през първото тримесе-
чие на тази година в сравне-
ние с последните три месеца 
на 2009 г. до 18 180. 

Прекратена  
регистрация
За периода януари - март 

на тази година 19 друже-
ства са прекратили регис-
трацията си на Българска-
та фондова борса. От тях 
8 са договорни фондове 
- по четири на „ОББ Асет 
Мениджмънт” и „ДСК 
Управление на активи”. 
Управляващите дружества 
предпочитат да отписват 
фондовете си от борсата 
основно поради факта, че 
откакто повечето от тях 
са регистрирани, не са 
имали сделки. Годишната 
такса за поддържане на 
регистрацията на дого-
ворен фонд на борсата е 
120 лв.

Магдалена Иванова

За дата 7.04.2010 г.

Фондове, управлявани от  Клас  Валута Емисионна стойност  Цена при 
"Пайъниър Инвестмънтс Австрия" дялови  (нетна стойност на  обратно изкупуване
 единици  активите на единица   (нетна стойност на 
   + такса за издаване) активите на единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1096,02 1128,90

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло реинвестиращи

Взаимен фонд
Нетна стойност 
на активите на 

дял (НСАД)

Емисионна 
стойност  

(цена при покупка)

Цена при 
обратно 

изкупуване
Цени за 1 дял за 7/04/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,196150 € 1,220073 € 1,190169
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,913211 € 0,931475 € 0,908645

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,827371 € 0,843918 € 0,823234

Цените са валидни за поръчки, подадени на 31/03/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени за 1 дял за 8/04/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,12031 лв. 1,12031 лв. 1,12031 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 8/04/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Емисионна стойност за поръчки подадени до ��.�� ч. на ��.��.���� г.

6.04.2010 г.
155,94 155,18 154,42 154,04 152,14 152,14
11,73 11,67 11,61 11,58 11,44 11,44
80,61 80,22 79,83 79,43 78,26 78,26
100,27 99,78 99,30 98,81 97,35 97,35
768,59 764,86 761,12 757,39 746,20 746,20
172,46 171,64 170,82 170,00 164,25 164,25
82,70 82,30 81,91 81,51 79,52 79,52
159,94 159,17 158,40 157,63 153,79 153,79
322,58 321,04 319,51 317,97 307,22 307,22
191,93 191,02 190,10 189,19 182,79 182,79
240,22 239,08 237,93 236,79 228,78 228,78
89,87 89,44 89,01 88,59 85,59 85,59
235,34 234,22 233,10 231,97 224,13 224,13

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд

Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 19.01.2010 до 28.01.2010
Лимитиран период” от 29.01.2010 до 28.04.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg) 

балансиран 5.0807 5.1061  5.2839 5.0807 4.9791   -1.33% 11.19% -10.44% -27.98% 21.01.2008
фонд в акции 6.6575 6.6908  6.9238 6.6575 6.5244   -6.02% 13.70% -3.07% -17.94% 23.01.2008
високодоходен 10.0929 10.2443  10.4966 0.0000 0.0000   N/A N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.4625    2.4625    -1.20% 27.42% 13.91% -57.84% 12.11.2007
балансиран 2.8926    2.8926    -2.76% 23.70% 6.40% -51.61% 12.11.2007
 до 249999.99 лв  над 250 000 лв      до 6 месеца                                                                 над 6 месеца     
паричен пазар 10.9490  10.9435  10.9271 10.9380 10.9380 10.9435 1.87% 0.13% 6.62% 6.21% 06.10.2008
балансиран 10.8159  10.7621  10.6545 10.7083  0.0000 0.49% 5.94% 10.91% 5.11% 06.10.2008
фонд в акции 10.2490  10.1980  10.0450 10.0960  0.0000 -0.80% 9.21% 14.09% 1.34% 06.10.2008
             
балансиран 13.5679    13.4336    0.09% 6.47% 11.43% 7.08% 14.12.2005
фонд в акции 8.4248    8.3414    -0.42% 13.29% 8.79% -3.71% 01.03.2006
балансиран 5.5718    5.5166    -5.75% 10.11% -2.29% -14.55% 21.06.2006
фонд в акции 8.3657    8.1220    2.55% 14.36% 19.94% -9.14% 05.02.2008
фонд в акции 11.5844    11.2470    9.60% 8.93% 17.09% 5.57% 05.02.2008
паричен пазар 11.6139    11.6139    2.37% 0.21% 9.01% 8.44% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 83.8047    83.5114  83.8047  1.05% 3.28% 12.78% -4.80% 20.11.2006
фонд в акции 51.2892    51.0328  51.2892  -1.17% 1.93% 5.08% -14.43% 20.11.2006
фонд в акции 76.3557    75.9739  76.3557  10.76% 4.70% 25.76% -9.43% 03.10.2007
             
фонд в акции 105.1822    103.6162    1.69% 2.09% 6.13% 1.37% 04.01.2007
балансиран 85.5986    84.3242    2.58% 0.69% 2.28% -5.89% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.27332    1.27078    1.87% 0.83% 6.21% 5.68% 01.12.2005
балансиран 1.08143    1.07497    0.20% 6.04% 8.63% 1.74% 01.12.2005
фонд в акции 0.78322    0.77159    0.20% 14.42% 19.67% -6.00% 01.03.2006
фонд в акции 0.73037    0.72601    -0.49% 1.92% 2.69% -14.10% 07.03.2008
ниско рисков 1.03663    1.03353    1.05% N/A N/A N/A 07.05.2009

балансиран 105.1761    104.1296    1.87% 9.54% 15.73% 1.05% 07.12.2005
балансиран 110.9142    109.8106    0.57% 8.33% 9.89% 2.44% 06.03.2006
фонд в акции 92.5053    91.1281    2.12% 14.12% 24.00% -0.22% 20.06.2005
паричен пазар 117.7036    117.7036    2.46% 0.83% 6.30% 6.91% 31.10.2007
ниско рисков 92.2580    91.8893    2.19% 2.99% -6.22% -3.69% 01.02.2008
ниско рисков 103.7242  103.6206  0.0000  0.0000  1.17% N/A N/A 4.73% 01.07.2009

балансиран 4.8818     4.8526     -0.73% 9.51% 14.28%*** 5.28% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 1.0340  1.0289   1.0264  1.0212     -2.83% N/A N/A*** 2.81% 01.06.2009
   
балансиран 18.5322     18.4030     -1.06% 9.15% 4.66% 11.85% 28.09.2004
фонд в акции 11.9079    11.7423     -2.43% 12.54% 4.41% 4.04% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.3895     1.3690     7.25% 12.19% 31.71% 4.59% 10.05.2004
фонд в акции 0.8392     0.8268    20.28% 17.88% 68.70% -5.28% 04.10.2006
фонд в акции 0.9730     0.9586    10.96% 16.01% 15.41% -1.77% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 128.8881  128.6955  128.4386    1.97% 3.41% 4.93% 6.58% 04.05.2006
балансиран 15.0809  15.0809  14.9316    0.22% 8.44% 5.07% 3.22% 17.12.2004
фонд в акции 0.7883  0.7805  0.7728    5.20% 15.35% 19.74% -6.35% 04.05.2006
             
балансиран 801.8041    795.8056    2.81% 7.05% 17.88% -10.47% 09.05.2008
фонд в акции 724.2028    718.7848    2.15% 8.72% 20.90% -14.52% 09.05.2008
             
ниско рисков 11.0512    11.0512    1.67% 2.50% 4.41% 2.42% 30.01.2006
балансиран 120.2982    120.2982    0.23% 7.95% 10.37% 2.44% 30.01.2005
фонд в акции 6.9869    6.9869    -0.18% 17.26% 26.60% -8.21% 30.01.2006
фонд в акции 10.0670    10.0670    -0.02% 1.64% 0.52% 0.57% 30.01.2009
             
фонд в акции 9.4938    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5351  0.5324  0.5297    1.64% 6.92% 9.86% -23.29% 19.11.2007
балансиран 0.7485  0.7459  0.7433    0.27% 3.28% 4.79% -11.60% 19.11.2007
ниско рисков 0.9775  0.9761  0.9746    1.36% 1.86% 6.12% -1.01% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2313  1.2295  1.2277    1.66% 0.54% 7.06% 5.22% 16.03.2006
консервативен 1.2547  1.2509  1.2471    2.36% 1.31% 8.21% 5.67% 16.03.2006
балансиран 0.8709  0.8674  0.8639    0.16% 5.73% 5.16% -3.44% 16.03.2006
фонд в акции 0.6711  0.6678  0.6645    -0.54% 10.42% 8.34% -9.47% 16.03.2006
балансиран 0.7593  0.7563  0.7533    -0.51% 7.23% 4.14% -12.18% 11.02.2008
консервативен             19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0090  1.0090  0.9586    N/A N/A N/A N/A 
           
паричен пазар 1.1592   1.1592    1.18% 0.21% 4.01% 3.61% 15.11.2005
балансиран 1.0269   до 90 дни  над 90 дни  1.24% 3.59% 10.85% 0.37% 12.09.2005
    1.0116  1.0218      

балансиран 8.0335   8.0335    -2.20% 11.78% 20.01% -5.20% 01.03.2006
фонд в акции 6.9226   6.9226    -1.26% 14.92% 29.23% -8.57% 01.03.2006
фонд в акции 3.0258   3.0258    7.89% 14.09% 26.59% -32.79% 05.04.2007
консервативен 10.3592   10.3592    -0.67% 1.85% 1.94% 2.71% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.8142 0.8102 0.8082 0.8022                            0.8022                            0.8062  0.7862 10.56% 13.23% 24.80% -5.52% 22.05.2006
фонд в акции 0.4636 0.4613 0.8082 0.4567                            0.4567                             0.4590  0.4476 11.12% 22.60% 65.59% -23.44% 02.05.2007
             
фонд в облигаци 316.5352    315.5870    1.28% 0.23% 4.94% 7.36% 17.11.2003
ниско рисков 13.3241    13.0616    1.21% 3.75% 8.85% 6.56% 27.12.2005
балансиран 12.3323    11.9696    0.49% 6.39% 13.21% 4.54% 27.12.2005
фонд в акции 8.8744    8.6134    0.90% 12.31% 23.37% -3.04% 07.09.2005
балансиран 20.5835    20.5835    1.50% 3.64% 9.32% 1.16% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.6593    6.6260    -1.60% 11.29% 20.25% -13.36% 01.06.2007
балансиран 8.0239    7.9838    -1.46% 11.45% 20.85% -7.47% 01.06.2007
консервативен 11.0332    11.0057    1.47% 3.22% 9.23% 3.79% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.2169    1.1926    -0.53% 5.93% 4.56% 5.68% 18.09.2006
балансиран 1.0527    1.0422    -0.07% 3.22% 3.70% 2.86% 10.06.2008

6.04.2010 г.

9.2561	 9.1636	 1.49%	 -5.91%

N/A 13.3044 12.3142 8.8614
317.1673 N/A 12.2719 8.8309
318.7476 13.1928 N/A 8.7874
318.7476 13.1928 12.2114 N/A

Piraeus Funds Цени за дата 6.04.2010

 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 9,1280 8,7951

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,7721 0,7439

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 3,1104 3,0491

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕЖ”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,3758 9,0118

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 10,0261 9,7319

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,1185 9,9191

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).

Договорен фонд

Стойност за един дял 07.04.2010 г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел - Принсипал 1.0269 лв. 1.0116 лв. 1.0218 лв. 1.24% 10.85%

Сентинел - Рапид 1.1592 лв. 1.1592 лв. 1.18% 4.01%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените са валидни за поръчки, подадени на 6 април 2010 г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

сключените сделки през COBOS са намалели с 44%  снимка марина ангелова▶

682.5
▶ млн. лв. е пазарната 
капитализация на „арко 
Таурс” аДсиЦ към 31 март 
тази година

2339
▶ са абонатите на систе-
мата за търговия на Бъл-
гарската фондова борса 
COBOS



стокови пазари   ИнвестИтор   17  
Цената на 
памука 
отново 

се нареди сред 
губещите на 
пазара, като свали 
повече от 36 USD 
от стойността си 
и се нареди сред 
най-губещите на 
световните пазари

Цената на 
среброто 
отбеляза 

ново повишение 
и по време на 
вчерашната сесия 
в Лондон достигна 
18.135 USD/тр.у. 
Основната причина 
за това стана сил-
ното злато

По време на 
борсовата 
сесия в сря-

да захарта добави 
5 USD към стой-
ността си и по този 
начин се нареди 
сред малкото пече-
ливши търгувани 
стоки на последна-
та борсова сесия

Стока на деня

1.26
▶ процента се повиши нера-
финираната захар на бор-
сата в Ню Йорк и достигна 
354.71 USD/т

Цифра на деня

2.03
процента загуби памукът 

по време на вчерашната 
борсова сесия и достигна 
1777.33 USD/т

▶

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Добрата реколта в Бразилия  
ще срине цената на царевицата

Цената на златото 
отчете трета поредна 
добра сесия и по този 
начин се изкачи до нивото 
си отпреди един месец. 
Най-изненадващото в 
случая е движението на 
метала спрямо долара. 
Обикновено линиите на 
движение са абсолютно 
противоположни, но не и 
сега. Обяснение може да 
се намери при изнесените 
данни за икономическо-
то състояние на ЕС през 
четвъртото тримесечие на 
миналата година.

Според официални 
данни възстановяването 
на европейската икономи-
ка изостава значително от 
американската. Цифри-
те, изнесени в доклада, 
показват, че европейската 
икономика неочаквано 
не отчита ръст за този 
период, тъй като компани-
ите са съкратили своите 
харчове повече от очак-
ваното. Спекулациите, че 
предвидената помощ за 
Гърция може да не стане 
факт, потопиха цената на 
гръцките облигации и във 
вторник беше отчетен спад 
с повече от 3%. Това оказа 
още по-голямо влияние и 
на сесията вчера еврото се 
търгуваше с понижение от 
0.34% до 1.3353 EUR/USD. 

Слабата европейска валута е  
спасителният пояс за златото

метали движението също 
беше нагоре. Най-пече-
ливш сред тях се оказа па-
ладият, който добави 0.99% 
към стойността си и се тър-

гуваше за 511.25 USD/тр.у. 
При среброто и платината 
повишението стигна съот-
ветно 0.95 и 0.79% до 18.1 
и 1715 USD/тр.у.

Обзор

Цената на царевицата 
пое надолу, след като 
през първите два дни от 
седмицата движението 
беше само възходящо. 
Основната причина за 
това стана корекцията, 
която направи Бразилия, 
третият по големина 
производител в света, 
в своите очаквания за 
добива на царевица през 
тази година. 

Според данни на 
земеделското минис-
терство на страната 
обилните валежи, 
паднали през март, ще 
увеличат добивите от 
новата реколта с още 
5%. Според последните 
направени изчисления 
фермерите в страната 
ще съберат 54.1 млн. 
т, докато предишната 

прогноза, направена на 9 
март, беше за 51.4 млн. т. 
За сравнение през 2009 
г. събраното количество 
беше едва 51 млн. т.  В 
същото време беше 
дадена и нова прогноза 
за добива на соя. На-
правените нови разчети 
показват, че през 2010 г. 
реколтата в страната ще 

фючърсите на цареви-
цата за май се котираха 
на 135.71 USD/т, което е 
понижение с 0.22%. При 
соята се наблюдаваше 
противоположна тенден-
ция и там беше отчетен 
ръст от 0.11%. Така 
цената стигна 347.22 
USD/т.

На борсата 
в Лондон 

цената на златото с 
незабавна доставка 
стигна 1141.55 
USD/тр.у., което е 
повишение с 0.34%

В същото време обаче 
всичко това накара 
европейските инвеститори 
да залагат все повече на 
кюлчетата като алтернати-
ва на слабата си валута и 
именно то е разковничето 
на доброто представяне на 
ценния метал. На борсата 
в Лондон цената на златото 
с незабавна доставка стиг-
на 1141.55 USD/тр.у., което 
е повишение с 0.34%. 

На борсата в Ню Йорк 
също имаше положително 
изменение и там металът се 
търгуваше за 1142.40 USD/
тр.у., или ръст от 0.55%. 
При останалите благородни 

На борсата 
в Ню Йорк 
фючърсите 

на царевицата за 
май се котираха 
на 135.71 USD/т, 
което е понижение 
с 0.22%

 Лошите икономически показатели на европа дове-
доха до силно представяне на златото
▶
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▶ Спот цени на суров петрол
USD/б
Вид	 Последна	цена
СРЕДИЗЕМНО	МОРЕ	
ИРАНСКИ ТЕЖЪК 78,3
СИБИРСКИ 83,14
УРАЛСКИ C+F 83,14
САХАРСКИ 86,12
СЕВЕРНО	МОРЕ	
БРЕНТ 85,25
ОСБЕРГ 86,25
ЕКОФИСК 86,05
СТАТФОРД 86,42
ФОРТИС 85,25
ФЛОТА 82,92
УРАЛСКИ CIF 83,24
ЗАПАДНА	АФРИКА	
БОНИ ЛЕК 87,24
КУА ИБОЕ 86,35
ФОРКАДОС 87,06
КАБИНДА 85,44

USD/т
Вид	 Купува	 Продава	 Условия	 Специфи-
	 	 	 на	доставка	 кации
БУТАН С 0 0 CIF 
ПРОПАН 0 0 CIF 
БЕНЗИН СУПЕР 778 780 CIF 
БЕНЗИН СУПЕР 767 769 FOB 
АВИОГОРИВО 717,5 717,5 FOB 
НАФТА 703 705 CIF 
ГАЗЬОЛ 721 717,5 CIF РУСИЯ
ДИЗЕЛ F 721,5 723,5 FOB 50PPM
МАЗУТ 498 500 CIF 1.0%HSFO
МАЗУТ 443 445 CIF 3.5%HSFO

USD/т
Метал	 Цена	на	разплащане	 Купува	3	м.	 Продава	3	м.
МЕД 7908 7931,5 7935,25
КАЛАЙ 18475 18450 18650
ОЛОВО 2262,5 2295 2298,5
ЦИНК 2390 2418,5 2420
АЛУМИНИЙ 2324 2354,25 2355
НИКЕЛ 24560 24631 24646
АЛУМИНИЕВА СПЛАВ 2175 2180 2200

USD/тройунция
Метал	 Купува	 Продава	 Най-висока	 Най-ниска
ЗЛАТО 1136,3 1136,6 1138,55 1132,7
СРЕБРО 17,9 18,03 18,05 17,9
ПЛАТИНА 1709 1711,5 1726,75 1700
ПАЛАДИЙ 507,5 509,5 513,75 501,5

USD/т
Произход/място	 Вид	 Условия	 Април
на	доставка	 	 на	доставка
МЕКСИКАНСКИ ЗАЛИВ ХЛЕБНА FOB 170,84
АВСТРАЛИЯ ХЛЕБНА СПОТ 460,01
ФРАНЦИЯ РУАН ХЛЕБНА СПОТ 167,88
АНГЛИЯ ХЛЕБНА ИЗТ. БРЯГ 168,49
ГЕРМАНИЯ ХЛЕБНА CIF БАЛТИЙСКО МОРЕ -
УНГАРИЯ ХЛЕБНА CIF УНГАРИЯ -
УКРАЙНА ХЛЕБНА FOB ЧЕРНО МОРЕ 187,59
РУСИЯ ФУРАЖНА FOB ЧЕРНО МОРЕ 137,31

▶ Спот цени на петролни продукти

▶ Цени на цветни метали

▶ Спот цени на благородни метали

▶ Срочни цени на пшеница

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; NYBOT - Нюйоркска стокова 
борса; ASE - Австралийска стокова борса   
Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг. ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг. ; 1bu. овес = 15.4224 кг. 1 lb. = 0.4536 кг. ;  
1 МТ = 1000 кг. ; 1 cwt = 50 кг. ; 1 gal. = 3.785 л. ; 1USd  = 1 U.S. cent   

ПРОДАВА	СЕ
ЛОгИСтИчЕН	ЦЕНтъР	

(складова	база+офиси)
в гр. София – 

до Надлез Надежда
земя – 4800 м2;

сгради – РЗП 3200 м2

За	справки:	02/	835	75	43	
моб.	0889098299

ЗК БЪЛГАРСКИ ИМОТИ АД, ЕИК 831510265 
обявява за невалидни бланки с номера от 2090006302 
до 2090006306 вкл., от 5090204531 до 5090204540 вкл., 
от 5090204542 до 5090204545 вкл., номер 5090204547, 
5090204549 и 5090204550.

Цена	за	публикация:	
0.66 лв./колон мм/ без ДДС

За	допълнителна	
информация		и	заявки:	
тел.02/4395	853,	
e-mail:	reklama@pari.bg

Петрол
USD/б
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Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

стигне 67.4 млн. т, което 
е с 200 хил. т по-малко 
спрямо прогнозата от 
предишния месец. 

За сравнение през 
миналата година 
събраната соя достигна 
едва 57.2 млн. т.  На 
борсата в Ню Йорк 

Царевица
USD/т
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Колелото на промяната
Консерваторите може да се върнат на власт в Обединеното кралство 

след 13 години лейбъристко управление

Ще се завърти ли отново 
колелото на историята на 
Великобритания, ще стане 
ясно на 6 май, когато ще се 
проведат парламентарните 
избори. След 13 години на 
власт лейбъристите са на път 
да загубят политическото си 
надмощие. Консерваторите 
пък от друга страна, които 
управляваха в продължение 
на 18 години до 1997 г.,  може 
и да не успеят да си осигу-
рят абсолютно мнозин-
ство в Камарата на 
общините. Тогава 
която и партия 
да спечели 
повече 

гла-
с о -
в е , 
щ е 

трябва 
да разчита 

на подкрепата на 
либералдемократите, както и 
на по-малките шотландски и 
уелски националисти.

Претенденти
За лидерите и на трите ос-
новни претендента това ще 
бъдат първите избори начело 
на партиите им. Лейбъристът 
и настоящ премиер Гордън 
Браун залага на това, че бла-
годарение на правителството 
му страната е започнала да 
излиза от кризата и всякаква 
смяна на курса може да изло-
жи на риск възстановяването. 
Консерваторите на Дейвид 
Камерън пък твърдят, че е 
крайно време за промяна и 
“ново начало”. От своя страна 
лидерът на Либералдемокра-
тическата партия Ник Клег 
използва типична английска 
метафора, за да обяви край на 
залаганията за “двата коня в 
надбягванията” и да подчер-
тае нуждата от повече учас-
тници в състезанието.

Залози
Обявяването на изборната 
дата беше съпроводено с 
публикуването на данни от 
социологически проучвания 
за шансовете на партиите. 
Различията в резултатите на 
отделните агенции, както и 
постоянно променящата се 
картина обаче не дават ка-
тегоричен отговор кой ще 
ръководи страната през след-
ващите пет години.

В Обединеното 
кралство всеки от 
650-те избирателни 
района изпраща в 
парламента по един 
депутат. Заради не-
равномерното разпре-
деление на гласоподава-
телите обаче спечелени-
те проценти в национален 
ма- щаб не може да се 

превърнат ди-
ректно в пар-
ламентарни 
места. Като 

се има пред-
вид концентраци-

ята на поддръжници 
на отделните парти 

по райони, на кон-
серваторите ще им 

трябват около 10% 
повече гласове, за да 
спечелят 326 места 
в парламента и да 
съставят самостоя-
телно правителство. 
В проучванията Кон-
сервативната партия 
изпреварва Лейбърист-
ката с 4 до 10%, така че 
мнозинството й все още не 
е гарантирано.

несигурност
Очакваната оспорвана над-
превара и променливото 
надмощие на ключовите 
претенденти в проучванията 
не се харесват на пазара. Още 
при обявяването на датата 
на изборите на 6 април бри-
танският паунд поевтиня с 
1% спрямо долара. Пазарите 
не обичат несигурността на 
евентуален парламент без 
категорично мнозинство и 
нуждата от коалиционно 
правителство, твърдят поли-
толози. В същото време пред 
Великобритания стоят теж-
ките задачи да се пребори с 
рекорден бюджетен дефицит 
от над 11% от БВП и нара-
стващ държавен дълг. За едно 
коалиционно правителство 
обаче ще бъде много по-труд-
но да направи необходимите 
съкращения заради нуждата 
от компромиси с политиче-
ските партньори. 

Новият парламент ще за-
почне работа на 18 май, кое-
то е по-късно от обичайната 
една седмица след изборите. 
Това ще даде на избраните 
депутати възможност да се 
подготвят за новата си ра-
бота. Както и повече време 
за пазарлъци, в случай че 
никоя партия не спечели 
нужното мнозинство.

иглика Филипова

Гордън Браун
Консерваторите искат да извадят 6 млрд. GBP 

от икономиката, като ограничат вдигането на 
социалните осигуровки, но нямат идея как 

ще попълнят дупката 

Дейвид Камерън
Социалните осигуровки са скрит данък. 

Данък доход е нараснал едва с 4% за 10 години, 
но осигуровките са се увеличили с 22%. Хората 

не могат да бъдат излъгани



Далеч от  
данъчните  
нарушения 
Книгата „Данъчните нару-
шения” на издателство 
„Сиби” дава обстоен анализ 
на данъчното нарушение 
от гледна точка на действа-
щото административно и 
данъчно право. Разгледани 
са административните санк-
ции от страна на физически 

и юридически лица,  непер-
сонифицираните дружества 
и ЕТ. Книгата предоставя 
информация и за видовете 
наказания и спецификите 
при освобождаването от 
административно-наказа-
телна отговорност. Изда-
нието ще бъде от полза 
за  юристи, магистрати от 
административните съдили-
ща и прокуратури, счетово-
дители, данъчни служители.

Фирмата за производ-
ство на мъжки ризи 
и дамски блузи слива 
трите си дружества в 
едно

Бизнесмен пътува до Гер-
мания и оттам си купува 
българска риза. Тази си- 
туация отдавна не е фолк-
лор, а факт, чиито следи 
водят към една от най-до-
брите ни български фирми 
за производство на мъж-
ки ризи и дамски блузи 
„Ритон-П” - Пангюрище.  
Предприятието от десети-
летия е над 90% експортно 
ориентирано и едва от една 
година започна да се завръ-
ща на родния пазар. 

Известни в цяла 
Западна Европа
„Ритон-П” отдавна е позна-
та на европейските си парт-
ньори. Началото на износа 
е поставено през далечната 
вече 1964 г. Още тогава 
„Ритон-П” залага на обо-
рудването на водещия япон-
ски производител на шевни 
машини Juki. Фабриката с 
лекота запазва водещите 
си позиции и след 1990 г., 
когато масово български-
те фирми губят пазари и 
ниши. Силният й експорт 
осигурява стабилност.

Успяхме да задържим на-
шите клиенти благодарение 
на традициите, трайните 
контакти и доброто ни име 
на качествен производител, 
пояснява изпълнителната 
директорка Райна Даскало-
ва. Пазарите им в Западна 
Европа се увеличават и в 
ерата на информационни-
те технологии. Днес около 
50% от конфекцията им се 
продава в Германия. Някол-
ко големи френски клиенти 
получават 15% от продук-
цията. „Ритон-П” е достав-
чик и за Италия, на която 
като утвърден моден център 
се падат около 12-15% от 
заявките . Имат клиенти 
още в Австрия, доскоро и в 
Холандия.

Завидно темпо
Въпреки кризата фирма-
та продължава да работи с 
нормално натоварване, без 
да свива производствените 
обеми. В „Ритон-П” се шият 
по 500 хил. ризи  годишно, а 
в дъщерното дружество „Ри-
тон-Класик” - около 170-180 
хил. Разбира се, фирмата 
помни и по-добри времена, 
когато производството им 

„Ритон-П” се завръща  
на българския пазар

е достигало 1 млн. ризи 
годишно. През 2008 г. за-
криват голям цех в Белово 
и се фокусират върху раз-
ширяване на асортимента 
при моделите мъжки ризи. 
В момента работят за 10-14 
чужди фирми: всяка има 
свои колекции със стоти-
ци различни модели като 
дизайн,  технология и из-
ползвани материали. Това е 
нашето ежедневие, отдавна 
не се налага да се доказваме 
всеки ден пред нашите кли-
енти, но ни се случват много 
и различни предизвикател-
ства, обяснява Даскалова. 

Стратегическа 
стъпка
Предстои сливане между 
предприятието майка „Ри-
тон-П” и дъщерните й дру-
жества „Ритон-97” и „Ри-
тон-Класик” през 2010 г. 
„Ритон-97” е РМД, което 
притежава 33% от капитала 
на дружеството, и в него 
участват като акционери 
почти всички наши работ-
ници, уточнява Даскалова. 
Сливането се прави, за да се 
създаде още по-конкурентна 
производствена структура, с 
обща отчетност и информа-
ционна система за управле-
ние на производството и на 
всички останали дейности. 

Холандска следа
Фабриката в Панагюрище 
печели проект по предпри-
съединителните фондове за 
повишаване на стопанския 
си просперитет. За целта 
прави смесеното българо-
холандско дружество „Ри-
тон-Класик”. Инвестицията 
от холандска страна е 806 
хил. EUR, а от българска 
- 1.7 млн. лв. Така се по-
лучи малко предприятие 
с модерни технологии и 
оборудване, в което сега 
работят 130 души. Напъл-
но автоматизирана и ком-
пютризирана система крои 
моделите, което повишава 
производителността на тру-
да и гарантира точност в из-
пълнението до милиметри. 
Проектът приключи през 
миналата година. 

Нов фокус
Години наред отсъствахме 
от българския пазар и  го 
отчитаме като наша грешка. 
Сега се завръщаме, като 
целенасочено имаме идея 
за спечелване на българ-
ския клиент, казва Райна 
Даскалова. У нас тяхната 
продукция досега се пред-

лага от непрофесионални 
търговци, често вкупом със 
стоки, някои от които са със 
съмнителен произход или 
с недобро качество, сочат 
собствени маркетингови 
проучвания. Това трябваше 
да бъде прекратено. Това ни 
дава импулс като български 
производител с традиции 
и възможности да напра-
вим нещо и за българския 
клиент. 

„Ритон-П” вече по 2-3 
пъти годишно разработва 
собствени колекции. Пра-
вим ги актуални, съчетавай-
ки традиционното и модер-
ното. От 2009 г. започнахме 
да създаваме своя фирмена 
мрежа. Но това не е лесна 
работа, имаме успехи, но и 
неуспехи, признава Даска-
лова. Несполучливият опит 
е с фирмения магазин в Со-
фия. „Не беше на най-под-
ходящото място, може би не 
му направихме достатъчно 
реклама, съществува една 
година и го затворихме.” 
През 2009 г. фирмата има 
по-добри пазарни находки 
с магазините си във Враца 
и Ботевград. Оказва се, че 
в малките населени места 
техният бизнес върви по-
добре, отколкото в големите 
градове. Когато предлагане-
то е по-малко, клиентът по-
бързо прави своя избор, а и 
реклама се прави по-лесно, 
смята мениджърката.

„Ритон-П” планира да от-
вори магазини в Габрово и 
Велико Търново през тази 
година. Темпът ще е откри-
ване на нови 1-2 магазина 
годишно. Имаме своя тар-
гет потребители, които са 
традиционалисти в модата. 
Ценовата ни политика също 
е съобразена със заплати-
те и стандарта у нас, това 
също привлича и задържа 
клиенти. 

Българският пазар е тру-
ден. Стремим се да предла-
гаме новости в модата, но се 
получава разминаване във 
вкусовете. Въпреки риска 
да сме недооценени поддър-
жаме модния тренд, защото 
трябва да формираме потре-
бителските вкусове. Тряб-
ва да успеем да се върнем 
на българския пазар, иначе 
клиентите ще ни забравят, 
убедена е Райна Даскалова. 
„Ритон-П” - Панагюрище 
е част от групата „Дове-
рие-Обединен холдинг” АД, 
където председател на бор-
да на директорите е Огнян 
Донев.  

Светлана Желева
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Прочетете

 450 души работят в модерната фабрика в Панагюрище с изпълнителен  
директор Райна Даскалова
▶

„Ритон-П” има  
солиден опит в усво-
яване на европейски 
пари

В шивашкия бизнес из-
теглянето на изток на  ев-
ропейските клиенти през 
последните години беше 
много сериозен проблем, 
включително и за нас. Пре-
живяхме с почти наши кли-
енти такива моменти, къде 
по-краткотрайни, къде по-
дългосрочни. Почти всич-
ки пробваха да организи-
рат производството си при 
източни доставчици. Какво 
се получи обаче? Бълга-
рия като производител и 
доставчик е в изгодна си-
туация по няколко причи- 
ни - близост до Европа, 
добри производствени 
мощности,  квалифициран 
персонал, възможности за 
бързи доставки. Бяхме  ев-
тини като труд и продъл-
жаваме да бъдем евтини. 
Дори си мисля, че скоро 
няма да станем по-скъ-
пи, това ще стане трудно, 

прогнозира Даскалова.

Макро
Нещата се оформят така: 
големите шивашки произ-
водители, които имат нужда 
от големи серии, ще ги по-
лучават на изток. Когато им 
трябва голямо разнообразие 
от бързи доставки, с малки 
серии, те ще го правят при 
нас - било в България, би-
ло в Румъния. Имаме вече 
конкуренция и в лицето на 
Украйна, Молдова, тя не 
е равностойна, но ще ни 
притиска. В бизнеса е така: 
нещата трябва да се движат. 
На този фон фирмата загуби 
два клиента - германски и 
италиански. Но сега пък 
идва нов, солиден. Всеки 
нов клиент те изправя пред 

различни предизвикател-
ства, но без това не може, 
обобщава Райна Даскалова. 
Голямата добра новина сега 
е, че „Бенетон” отново се 
завръща при тях след 3-го-
дишно прекъсване.

Европейски проекти 
на килограм
Всяка година фирмата об-
новява отделни работни 
зони и инвестициите се 
движат между 150 и 180 
хил. лв. Фирмата е ам-
бицирана да участва по 
три европроекта. Ще бъдат 
усвоени 350 хил. лв., а 
фирменото съфинансиране 
е още около 175 хил. лв. 
През 2008 г. „Ритон-П” 
печели проект за 500 хил. 
лв., насочен към подобря-
ване на условията на труд 
и енергийна ефективност. 
Друг проект е свързан с 
квалификацията и обуче-
нието на 220 души, като 
програмата за нови знания 
включва 300 учебни часа. 
Трети проект ще осигу-
ри нова сертификация по  
ISO 9001:2008.

„Бенетон” избра Панагюрище  
след 3 години прекъсване

Снимка Емилия коСтадинова

Моят  
бИЗНЕС

Реклама:
Деница Зарева
dzareva@pari.bg
tel. 4395-856

Редактор:
Светлана Желева
szheleva@pari.bg
tel. 4395-871

319
▶ хил. лв. е счетоводната 
печалба на „Ритон-П” за 
2009 г. след приспадане на 
данъците - 311 млн. лв.
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Госпожице Стилиянова, 
какви са целите, които 
си поставяте за изпъл-
нението на оператив-
на програма „развитие на 
човешките ресурси” през 
2010 г.?

- Целта ни е максимално 
бързо да се стартират всич-
ки мерки по оперативната 
програма, които имат антик-
ризисен характер. На първо 
време успяхме да постигнем 
това и вече са активни общо 
4 такива операции. Общата 
им стойност е близо 450 
млн. лв. Крайният срок за 
усвояването на тези сред-
ства е 2012 г., но ако има 
интерес към операциите, 
още тази година можем да 
усвоим всички пари. По 
операциите би следвало да 
бъдат включени близо 130 
хил. лица - заети, и безра-
ботни. 

Кои са антикризисни-
те мерки, които вече са 
открити и по които все 
още може да се кандидат-
ства?

- Преди месец стартира 
програма „Развитие”, ко-
ято е свързана с повиша-
ването на квалификацията 
и осигуряване на заетост 
на безработни лица. Пред-
виждаме да бъдат обучени 
65 хил. лица и 52 хил. да 
бъдат включени в заетост, 
а стойността на схемата е 
250 млн. лв. Друга схема, 
с която допълнихме мярка 
от Националния план за 
действия по заетостта, е 
„Адаптивност”. При нея 
служителите в предприя-
тия, които изпитват вре-

менни затруднения, могат 
да преминат на непълно 
работно време, като за този 
период те са длъжни да се 
обучат. За периода на ква-
лификация те ще получават 
стипендия по 8 лв. на ден 
или в края на месеца до 176 
лв. в зависимост от при-
съствените учебни дни.

Мярка, която стартира 
преди дни, е „Отново на 
работа”. Тя е насочена към 
безработни лица, които имат 
възможност и биха желали 
да работят като детегледачи. 
Най-привлекателната мяр-
ка обаче, която предизвика 
бум на заявки, е „Аз мога”. 
По време на криза рабо-
тодателите най-напред се 
освобождават от нискоква-
лифицирания персонал и 
започват да възлагат повече 
от една задача на тези лица, 
на които разчитат. Поради 

▶

▶

Стартирахме 4 антикризисни
схеми за 450 млн. лв.

имаме одобрени 531 безра-
ботни лица и 338 семейства, 
които имат деца, отговаря-
щи на изискванията. Ако 
имаме подадени заявления 
през миналата година, ко-
легите проверяват дали те 
отговарят на изискванията. 
До дни започва обучението 
на първите безработни.

Какви схеми предстои 
да бъдат обявени оттук 
нататък?

- Оттук нататък основно-
то, към което се насочваме, 
са младежите. През мина-
лата година стартирахме 
схема за чуждоезиково обу-
чение на младежи и в мо-
мента се обучават над 2500 
души. Някои вече завърши-
ха и преди месец връчихме 
първите сертификати. На 
база на изследване, което 
направихме, работодатели 
са споделили, че ще раз-
крият около 5 хил. работни 
места за младежи, ако те 
имат компютърна грамот-
ност и владеят чужд език, 
основно английски. Затова 
сега при предстоящия Ко-
митет за наблюдение пред-
виждаме да внесем проект 
за нова операция, която да 
е насочена единствено и 
основно към младежите. Тя 
ще е свързана с обучение 
и заетост на безработни 
младежи, т.е. от 15 до 29 
години. 

Предстои да обявим и 
трета фаза на квалификаци-
онните услуги на заети ли-
ца. Ще обявим началото и 
на още една грантова схема, 
която е насочена към без-
работни лица, за квалифи-
кация и тримесечен стаж. 
В момента са почти готови 
насоките за кандидатстване 
и с одобряването им ще 
стартира и тази схема. 

До края на тази седми-
ца ще пуснем изследване, 
което бяхме спрели - за 
готовността и нагласите на 
безработни лица да създа-
дат собствен бизнес и след 
като то приключи, ще бъде 
обявена тръжна процедура 
за избор на фирми, които 
да извършат обучения в 
предприемачески умения. 
След това ще стартира и 
т.нар. Компонент 3, по кой-
то лицата ще бъдат подпо-
могнати за създаването на 
собствени фирми. 

Дарина Черкезова

▶

тази причина заложихме 
да повишим тяхната квали-
фикация. По операцията е 
предвидено 27 хил. лица да 
бъдат обучени както за нова 
професия, така и за ключова 
компетентност - чужд език 
или компютърна грамот-
ност, включително работа 
с приложен софтуер. Вече 
дори имаме преизпълнение 
на програмата.

в такъв случай може ли 
все още да се подават до-
кументи по програмата 
„аз мога”?

- Да, може и в момента. 
Максималният размер на 
средствата, които може да 
бъдат отпуснати за целия 
период - 26 млн. лв., вече е 
достигнат, но поискахме от 
Комитета за наблюдение на 
ОПРЧР да одобри още тол-
кова, за да може програмата 
да продължи. Очакваме до 
няколко седмици да бъде 
одобрена същата сума и да 
бъде подновено издаването 
на ваучери.

Кои са най-търсените 
курсове?

- Основно чуждоезико-
вото обучение, като пред-
почитанията са главно за 
английски, италиански и 
гръцки език. Ако се пог-
ледне разпределението на 
ваучерите - гръцки и ита-
лиански се учат най-вече 
в пограничните райони, а 
английски в цялата страна. 
На по-заден план са нем-
ският и френският, което е 
логично, защото, ако се по-
гледнат и обявите за работа, 
делът на фирмите, които 
търсят хора с тези два ези-
ка, е драстично по-нисък. 
Другото, към което има го-
лям интерес, е дигиталната 
компетентност, като тук не 
говорим само за чистата 
компютърна грамотност, а 
по-скоро за работа с раз-
личен софтуер - предимно 
Photoshop, Coreldraw и др.   

„отново на работа” е 
схема, която старти-
ра през миналата годи-
на и има хора, които се 
оплакват, че реалният й 
старт се забави.

- Миналата година анон-
сирахме схемата, след което 
към ноември тя бе доофор-
мена и подобрена от глед-
на точка на ситуацията в 
страната и изискванията на 
пазара на труда. Подадените 
документи вече са оценени, 

▶

▶

▶

Удължава се програмата за заети лица „Аз мога” 
До дни за-
почва обу-

чението на пър-
вите безработни, 
които могат да 
станат детегле-
дачи по програ-
мата „Отново на 
работа”

Интервю Росица Стилиянова, изпълнителен директор на Агенцията по заетостта

снимка емилия костадинова

през 2010 г. 
Безработицата 
няма да скочи 
драстично

През март имаме спад 
на безработицата за 
първи път от близо 
година и половина, но 
при всички случаи тя ще 
остане над 10%, комен-
тира Росица стилияно-
ва, изпълнителен дирек-
тор на агенцията по 

▶

заетостта. 
По думите й за март 

безработните намаля-
ват с близо 4 хил. души. 
тази година ще имаме 
зигзагообразна скала на 
безработицата, комен-
тира стилиянова. 

За следващия месец 
имаме подадени доста 
заявления за масови 
уволнения, така че е въз-
можно да има повиша-
ване на безработицата, 
допълва тя. За сметка 
на това пък през май 

▶

▶

започва сезонната зае-
тост, когато се очак-
ват нови намаления на 
безработицата. 

общо взето, не очак-
вам трайна тенденция 
на спад, а по-скоро задър-
жане на нивото на без-
работица, коментира 
стилиянова. По думите 
й напълно е възможно в 
края на годината средно-
то ниво на безработи-
цата за страната да е 
доста под прогнозирани-
те към момента 11.4%.

▶

Агенцията 
по зае-

тостта подготвя 
нова схема за 
повишаване 
квалификация-
та на младежи

Най-тър-
сени са 

езиковите кур-
сове по англий-
ски, италиан-
ски и гръцки 
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Къде са европарите за квалификация и заетост

„Адаптивност”
По проект „Адаптивност” се финансира обучението на заети 
лица, преминали на непълно работно време заради финансови 
затруднения на работодателите си. Фирмите трябва да са в 
секторите „индустрия” и „услуги”, да нямат задължения към 
НАП и да не са обявени в несъстоятелност.
Мярката цели да се повиши квалификацията или да се придобие 
нова професия от 42 хил. заети лица. От тях 8400 ще получат и 
средства за транспорт от и до работното място, когато 
обучението се провежда в друго населено място. 
Схемата е на обща стойност 90 млн. лв. 

Как се кандидатства?
    Работодателите подават декларация в бюрата по труда заедно с 
необходимия комплект съпътстващи документи.
    Одобрените кандидати получават ваучери за професионална 
квалификация от бюрата по труда. 
    На лицата, включени в обучение, ще се изплаща стипендия в 
размер на 8 лв. на ден за 4 учебни часа, но не повече от 176 лв. 
на месец, за периода на обучението за максимум 6 месеца. 
    Лицата имат право да изберат в каква професионална 
квалификация да се обучават. 

            

„Развитие”
Схемата „Развитие” предвижда обучение и преквалификация на 
65 хил. души и създаване на заетост на 52 хил. от тях. 
Бенефициенти са не само работодатели, но и държавни 
администрации и местни власти.
По схемата са предвидени 250 млн. лв. 

Как се кандидатства?
    Работодателите подават заявки в бюрата по труда, като 
посочат свободните позиции и квалификациите, които бъдещите 
им нови служители трябва да притежават. Потенциалните 
кандидати ще бъдат избирани от регистрираните безработни 
лица. С предимство са тези над 50 години, до 29-годишна 
възраст и трайно безработните. 
    Работодателят има право да избере служители от всички 
успешно завършили курсовете за повишаване на 
квалификацията, като ги наема за период от 9 до 12 месеца.
    Наетите ще получават минималното трудово възнаграждение 
от 240 лв., което се осигурява от Агенцията по заетостта, а 
работодателят трябва да осигури същата сума, както и 
осигуровките и полагащите се задължителни плащания по 
Кодекса на труда. Ако работодателят е община или държавна 
структура, задължителните социални вноски се поемат от 
държавата.

„Аз мога”
Чрез проекта се финансира обучението на заети лица на трудов 
договор, както и на самонаети, без значение от сферата им на 
дейност.
Предвижда се обучение на 7000 заети лица за придобиване или 
повишаване на професионалната квалификация, както и на 20  
хил. - за придобиване на ключови компетентности. 
Финансовата рамка на проекта е близо 26 млн. лв. и тъй като 
средствата вече са изчерпани, се предвижда увеличаване на 
сумата по програмата с още толкова.
От обявяването на старта на схемата през декември до края на 
февруари са подадени близо 49 хил. заявки. Вече около 30 хил. 
души са получили своите ваучери за обучение. Голям част от 
лицата вече се обучават, а около 200-300 дори са приключили 
обучението си.
Има доста от най-скъпите ваучери, като те са основно в областта 
на оперативното счетоводство, обясняват от Агенцията по 
заетостта.

Как се кандидатства? 
    Заетите и самонаетите лица подават лично заявления по 
образец и нужните съпътстващи документи.
    Дирекция „Бюро по труда” изпраща уведомителни писма с 
обратна разписка до всички одобрени и неодобрени кандидати. 
    Одобрените получават ваучер за обучение на стойност от 70 
до 1800 лв. 

Оперативна програма “Развитие на 
човешките ресурси” може да се окаже 
спасителен пояс за хиляди хора по 
време на криза – и безработни, и заети. 
Чрез нея те могат да получат субсидии 
за обучения и повишаване на 
квалификацията си, с което да станат 
по-конкурентни на пазара на труда.
Представяме ви накратко основната 
информация за всяка от актуалните към 
момента антикризисни мерки по 
програмата. Те са насочени към хора на 
различни възрасти, безработни и заети, 
частни фирми, а понякога и служители 
в държавни институции. В общия 
случай документите за кандидатстване 
се подават в бюрата по труда и с малки 
изключения няма забавяния в 
изпълнението на схемите.

„Отново на работа” 
По схемата се обучават безработни лица за детегледачи 
на деца от 1 до 3 години.
Индикативната цел е да се създаде работа за общо 8000 
души.
Стойността на схемата е 64 млн. лв., а срокът й е до 
септември 2012 г. 

Как се кандидатства?
    Родителите и безработните лица подават документи в 
бюрата по труда, като те се разглеждат всяка седмица.
    Одобрението на подходящите за детегледачи 
безработни лица се извършва в бюрата по труда.
    Насрочва се среща между подходящите кандидати и 
родители. Родителите подават декларация за направен 
избор.
    На успешно завършилите обучение по проекта се 
издава сертификат за придобита ключова 
компетентност. Обучението е в рамките на две седмици.
    Безработните лица се наемат на длъжност 
„детегледач”. Те подписват трудов договор за срок, не 
по-малък от 3 месеца и не по-голям от 24 месеца. За 
периода лицата получават средства в размер на 
минималната работна заплата.

ГРАФИКА: ГРИША СТРУНДЖЕВ
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iPad манията се пренесе      и в София 

Бизнес 
технологии

Реклама:
Веселина Къртева
vkarteva@pari.bg
tel. 4395-891

Редактор:
христо ласков
hlaskov@pari.bg
tel. 4395-865

Първите таблети вече са и у нас, продажбите 
в САЩ продължават да растат

AOL търси 
купувач  
за Bebo
America On-line (AOL) 
обяви, че търси купувач за 
социалната си мрежа Bebo 
по-малко от две години, 
след като придоби сайта за 
850 млн. USD. Интернет 
компанията е преценила, 
че не може да поддържа 
мрежата, която има само 5 

млн. регистрирани потре-
бители в САЩ спрямо 210 
млн. американци, ползващи 
Facebook. За Bebo работят 
около 40 души. Те са полу-
чили мейл, според който 
съдбата на социалната 
мрежа ще бъде решена до 
няколко седмици. Дори и да 
намери купувач обаче, AOL 
няма да може да покрие 
сумата по изкупуването на 
мрежата.

Мрежи

Спецификации
 Размери - 

242.8х189.7х13.4 мм
Тегло - 0.98 кг за WiFi 

версията
Дисплей - 9.7 инча 

диагонал, максимал-
на резолюция 1027х768 
пискела. Поддържа 
multitouch

Харддиск - обем от 
16, 32 и 64 гигабайта

Процесор - Apple A4 с 
честота 1 гигахерц 

Сензори - акселеро-
метър,  
сензор за  
светлина

Батерия - до 10 часа 
в режим на работа

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

iPad би рекорда на iPhone 
и се появи по-бързо в Бъл-
гария, буквално дни след 
официалния дебют на ус-
тройството в САЩ. Засега 
устройството не се прода-
ва официално у нас и се  
очаква след около 2 месеца. 
От българското предста-
вителство на Apple отказ-
ват коментар кога точно 
ще е дебютът на таблета. 
Първите 15-20 ентусиас-
ти в България обаче вече 
притежават устройството, 
а първите им впечатления 
от него са повече от добри. 
Сред тях е и маркетинг 
мениджърът на WiMAX 
оператора  „Некском” Иван 
Павлов. 

Придобивка
Той споделя, че е доволен 
от придобивката си, въ-
преки че цената й е била 
по-висока заради транс-
портирането й до България. 
Павлов притежава най-мал-
ката, 16-гигабайтова версия 
на таблета, който бе пуснат 
в продажба отвъд океана на 
3 април. iPad се продава и 
с капацитет на паметта от 
32 и 64 гигабайта, а цените 
му започват от 499 USD 
за таблет, оборудван само 
с WiFi свързаност. До 2 
седмици се очакват и пър-
вите подобни устройства,  
разполагащи и с 3G карти, 
които обаче не може да се 
използват в България. 

Павлов коментира, че 
таблетът е по-бърз от очак-
ванията му и е доста удо-

бен. Въпреки странната на 
пръв поглед клавиатура, 
която прилича на тази на 
по-малкия си брат - iPhone, 
писането с устройството 
е доста по-лесно от очак-
ваното. 

Като дизайн то наподобя-
ва своя предшественик - го-
лям екран, един-единствен 
бутон на корпуса - общо 
взето, нищо ново под слън-
цето. Устройството е малко 
по-леко от предварителните 
очаквания, а батерията му 
също се представя доста 
добре. Таблетът ми още 
работи с американски ток, 
въпреки че го ползвам от 
предния ден, коментира 
Павлов. 

Функционалността
При представянето на 
таблета през януари главни-
ят изпълнителен директор 
на Apple Стив Джобс из-
ползва доста ласкави думи 
за възможностите на iPad. В 
действителност голяма част 
от тях са истина. Браузърът 
на устройството, създадено 
за сърфиране в интернет, се 
представя повече от добре. 
Има само един недостатък 
- не поддържа Flash, което 
може да изиграе лоша шега 
на моменти. 

Приложенията на вестни-
ци и списания, както и чете-
цът на книги се представят 
повече от добре. Дисплеят 
също изглежда много по-
добре от очакваното, което 
превръща и гледането на 
филми в удоволствие. Под-

дръжката на multitouch не 
е новина и внася допълни-
телна лекота в употребата 
на iPad. Джобс обеща, че 
таблетът ще работи бързо. 
Това обещание също може 
да бъде отнесено в графата 
„спазени”. 

Таблетът се държи повече 
от добре за конфигурацията 
си и няма да разочарова 
с бързината си. Приложе-
нията, писани за iPad, също 
са повече от добри, а сред 
американските блогове се 
четат реплики от сорта на 
„не ми трябват приложения 
за iPhone, като си имам 
таблет”.  

Както всяка монета, та-
ка и тази си има своята 
обратна страна. Въпреки 
хубавия си дисплей iPad на 
практика не може да бъде 
използван на дневна свет-
лина, а въпреки добрата си 

функционалност, устрой-
ството не може да замени 
стандартния лаптоп или 
стационарен компютър за 
работа. 

нов рекорд
Всичко изброено дотук е 
предпоставка за успеха на 
таблета, който разби ре-
корда на предшественика 
си iPhone. Да, само за пър-
вия ден от пускането му в 
продажба iPad е продаден 
над 300 хил. пъти, което е 
над 2 пъти повече от 128 
хил. продажби през 2007 г., 
когато рецесията все още 
беше далеч. Сега обаче 
потребителите се върнаха 
към магазините на Apple 
и въпреки липсата на ог-
ромните опашки като преди 
почти 3 години резултатите 
са доста по-добри. 

Веднага след дебюта на 
таблета заваляха и мнения 
на анализаторите, които 
както винаги са раздвоени. 
Едните предричат крах на 
този модел, а според други 
той ще е поредният разби-
вач на пазара на Apple и ще 
въведе изцяло нова проду-
ктова категория. А за нея 
са готови и повечето други 
големи марки, които вече 
обявиха намеренията си да 
стъпят на този пазар. Сред 
тях са HP с техния Slate, 
а тайванската Asus също 
няма да остане встрани от 
този пазар. 

христо ласков
още по темата  
вижте на pari.bg

Таблетът 
е удобен 

заместител на 
компютъра, 
особено когато 
става въпрос за 
изпращане на 
мейл в движе-
ние

иван Павлов, 
маркетинг мениджър на „Некском”
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iPad манията се пренесе      и в София 

Резултати
HTC се похвали 
с 3% повече 
печалба
Тайванският производи-
тел на смартфони HTC 
отчете 3.1% ръст на 
печалбата си за първото 
тримесечие на годината. 
Положителният финан-
сов резултат на компа-
нията е 5.03 млрд. нови 
тайвански долара, или 

158.7 млн. USD. Прихо-
дите й са се увеличили 
с 19% до 31.6 млрд. тай-
вански долара, показва 
още отчетът. Компания-
та дебютира официално 
на българския пазар в 
края на 2009 г. със своя 
HTC HD2, а в момен-
та е най-големият про-
изводител на Windows 
Mobile и Android теле-
фони в света. 

Китайски хакери 
нападнали и 
Индия 
Китайски хакери са 
откраднали информация, 
свързана с националната 
сигурност на Индия, 
заедно с 1500 имейла 
от офиса на далай лама, 
твърди AP. 
Агенцията се позовава 
на информация от 

Университета в Торонто, 
според който атаката е 
траяла около 8 месеца. 
Това е поредната атака 
срещу Пекин след 
повдигнатите  
по-рано през годината 
обвинения от Google и 
Yahoo, които обявиха, 
че са засекли хакерски 
действия срещу 
потребителите си с 
произход Китай. 

Атака

Липса на разбиране 
сред потребителите  
у нас отблъсна  
гръцката верига

Гръцката верига за търговия 
на дребно с електроника, 
музика и книги Public се из-
тегли от България по-малко 
от 5 месеца след старта на 
дейността си. Първият й 
магазин бе във Варна, а 
плановете бяха за отваряне 
на представителства в со-
фийския Carrefour. Плани-
раната инвестиция на ком-
панията за 3 години бе 10 
млн. EUR, от които 2 млн. 
EUR са били похарчени 
само за представителството 
й в морската столица на 

страната ни. Оттеглянето 
от пазара е оценено на 1 
млн. EUR. 

интерес
Основната причина за из-
теглянето ни от страната 
са липсата на разбиране на 
концепцията ни сред бъл-
гарските потребители и ни-
ските продажби, коментира 
управляващият директор 
на Public Роби Бурлас пред 
Capital.gr. 

По думите му магазинът 
на компанията във Варна 
е посещаван средно от 2-3 
хил. души дневно, или с 
30-40% над посещенията в 
магазина на гръцката ком-
пания в мола Mediterranean 
Cosmos в Солун. Оборотът 

на българския магазин оба-
че представлява едва 35% 
от този в Солун, добавя 
той. 

Прогноза
Концепцията ни остана не-
разбрана в България, ко-
ментира Бурлас. Според 
него ситуацията в страната 
ни ще остане трудна през 
следващите 3 до 5 години. 
По думите му основен фо-
кус на Public остават Кипър 
и Гърция, където в момента 
компанията разполага със 7 
магазина. 

В средата на август ще 
бъде отворено още едно 
представителство на ком-
панията в Солун.

христо ласков

Public се изтегли от България 
заради слаби продажби

300
▶ хил. iPad продаде Apple 
само за първия ден от 
пускането си  
в продажба

499
▶ USD е цената на базо-
вия вариант на устрой-
ството, който поддър-
жа само WiFi свързаност 
и е с обем на харддиска 
от 16 гигабайта

 Маркетинг мени-
джърът на WiMAX 
оператора  „некском” 
иван Павлов е един от 
първите българи, които 
се сдобиха с iPad. Устрой-
ството трябва да се по-
яви официално на пазара 
у нас до 2 месеца 
Снимка Емилия коСтадинова

▶

15
▶ до 20 таблета вече 
са внесени в България, 
твърдят източници на 
в. „Пари” 

1
▶ гигахерц е работната 
честота на процесора на 
таблета, който е собст-
вена разработка  
на Apple

Новото оптимизирано 
решение на Informatica 
предлага услуги за ар-
хивиране на бази данни 
и информация от корпо-
ративните приложения 
в „облачни системи” по 
един ценово ефективен и 
сигурен начин.

Основни 
характеристики на 
решението

• Поддържа почти всич-
ки видове структурирани 
данни, включително свър-
зани бази данни, корпо-
ративни приложения и 
хранилища за данни;

• Няма необходимост от 
специализирани умения за 
работа с бази данни пора-
ди стандартно управление 
на системите от файлове 
в архивите.

• Улеснява се целият 
цикъл на архивиране на 
данни без значение дали 
са съхранени на „облака” 
или на настолния ком-
пютър.

• Поддържа сигурността 
и интегрирането на данни-
те чрез цялостно крипти-
ране и специфични бизнес 
правила за приложенията, 
които спомагат за лесно 
възстановяване на архи-
вираните данни.

• Архивираните дан-
ни остават изцяло дос-

тъпни за потребителите 
посредством стандартни 
SQL инструменти за про-
следяване, отразяване и 
откриване. 

• Автоматично разпреде-
ля работното натоварване 
по време на eDiscovery 
или одити за съответствие 
с цел да се избегне прето-
варването на системата, 
когато изискванията за 
докладването нараснат 
прекомерно.

Цитати от 
потребители 
„Съхранението в „облач-
ните системи” представя 
една нова възможност за 
решаване на проблема 
с нарастващия обем от 
корпоративни данни, ко-
ято, освен че осигурява 
данните, е и лесно дос-
тъпна за бизнес потре-
бителите”, казва Синад 
Хаджиц, директор в KaMin 
Performance Minerals. „Но-
вата възможност за ар-
хивиране на бази данни 
в ”облачни системи” на 
Informatica осигурява ИТ 
решение на корпоратив-
но ниво. Лесно и ценово 
привлекателно, архиви-
рането в „облака” може 
да се превърне в цялостно 
решение за съхранение на 
корпоративните данни.”

„С разкриването на въз-

можността на Informatica 
за архивирането на базите 
данни на „облачни систе-
ми” Informatica предлага 
нова услуга, която дава 
възможност на клиентите 
просто и ефективно да 
изчисляват и съхраняват 
ресурси в облачните сис-
теми, да съхраняват и да 
имат достъп до неактивни 
данни от техните корпо-
ративни приложения и 
бази данни”, казва Саймън 
Робинсън, директор по 
разработките за съхране-
ние в 451 Group. 

Прогнозата
През 2008 г. броят на 
клиентите, използващи 
доставчици на услуги за 
архивиране на корпора-
тивната електронна поща, 
достигна 59%, което е 
42% от пазара. Като цяло 
Гартнер предвижда, че 
50% от организациите ще 
се прехвърлят на софтуер 
като услуга /Software as a 
service (SaaS)/ или „обла-
чен” модел за архивиране 
до 2013 г. Повече от 3850 
компании по целия свят 
разчитат на Informatica 
за достъп, интегриране и 
синтезиране на техните 
информационни активи, 
поддържани в традици-
онните организации или 
интернет „облака”.

Informatica пренася архивирането 
на бази данни в „облачните системи”

Informatica пусна на пазара първата в сектора услуга за архивиране в „облачни сис-
теми”. Корпорация Informatica (NASDAQ: INFA), световен лидер и независим достав-
чик на софтуер за интеграция на данни, обяви разширяването на възможностите на 
Informatica за съхранение на архивираните бази данни на „облак”. Официален предста-
вител на Informatica за България е „Глобал Консултинг” (www.global.bg)



  24    Свободно време
pari.bg Четвъртък  8 април 2010

Началото на цирк “Балкан-
ски” е през 2000 г., когато 
фамилията се принуждава 
да продължи дейността си 
като частен бизнес. Това 
става, след като стационар-
ният цирк изгоря, базата в 
Илиянци беше продадена 
и артистите останаха на 
улицата, обяснява Алексан-
дър Балкански-син, адми-
нистративен и артистичен 
директор на цирк “Балкан-
ски”. Той е седмо поколение 
цирков артист, а фамилията 
е с над 180 години артис-
тична история. Повече от 
50 години българските цир-
кови артисти са доказано 
най-добрите в света, казва 
Балкански. По думите му 
като финансова единица в 
структурата на национална-
та икономика те са вкарвали 
много средства до 1989 г., 
когато се разпада Главна ди-

рекция “Български цирко-
ве”. До този момент българ-
ските циркови артисти бяха 
в цял свят, в най-големите 
и скъпи спектакли. И бяха 
сериозно финансово перо в 
Министерството на култу-
рата, обяснява още той.

разходи и хонорари 
Много е трудно да се напра-
ви точно изчисление на об-
щите разходи в един цирк. 
Изготвянето на сценарий 
струва средно 1500-1600 
лв. в зависимост от неговия 
тип. В цирка обаче той се 
променя в процеса на рабо-
та и в повечето случаи пър-
воначалният сценарий не е 
този, които достига до пуб-
ликата. Това изисква сцена-
ристът да е непрекъснато с 
артистите, т.е. трябва да е на 
хонорар. Озвучители, както 
и сценограф със собствен 

екип са също много важна 
част от екипа, необходим 
за представлението. Много 
голям разход в поддръжката 
са сметките за ток и вода, да 
не споменаваме тези по пре-
возните средства, както и 
наемите на терените, казва 
Александър Балкански-син. 
И добавя, че само в Пловдив 
не се плаща за площта, на 
която се разполага арената, 
защото представленията са 
част от програмата на кул-
турните дни на града. 

Хонорарите на артистите 
не са високи. Варира из-
дръжката на самите номера, 
разказва още Балкански. И 
обяснява, че тези, в кои-
то участват животни, имат 
повече разходи, защото от-
глеждането на животните 
изисква много средства. 
Участниците са изцяло 
чужденци. Те идват в Бълга-

рия, защото ни познават от 
цирковата арена. Познават 
ни като творци, изградили 
сме много добро име, което 
им гарантира сигурност, 
коментира той.  

Юбилейният 
спектакъл
Тази година представлени-
ето ще бъде мост между 
България и Африка, обяс-
нява Балкански-син. Според 
него няма нищо по-красиво, 
мистично и интригуващо 
от Африка. А най-характер-
ното за нея са слоновете и 
масаите. Те са много спе-
циална част от представле-
нието тази година. Ансам-
бълът е от млади момчета 
и една танцьорка от Кения. 
Те показват масайски тан-
ци, в които има вплетени 
акробатични елементи. Из-
ключително динамични и 

автентични. Част от шоуто 
са и носителите на награда-
та “Клоун” на Монте Карло. 
Това е трупа казахстански 
джигити, които са най-до-
брите ездачи. Глобусът на 
смъртта е друг атракцьон за 
публиката. Той е представен 
от братя Соколови. И пред-
ставлява  глобус с диаметър 
5 м, в който се въртят мото-
ри с шеметна скорост. Това 
зарежда гледащите с много 
адреналин. 

Цени и 
представления 
Цените на билетите за деца 
до 3 години са 3 лв., до 10 го-
дини - 10 лв., а за възрастни 
варират между 14 и 20 лв. 
Инвалиди, социално слаби, 
деца от всички домове в 
страната влизат безплат-
но, заявява още Балкански. 
Спадът в предварителната 

продажба на билети е око-
ло 50% спрямо миналата 
година, обяснява още той. 
В чужбина, за да гледаш ед-
но цирково представление, 
трябва да отделиш много 
повече средства. Началната 
цена на билетите е около 
40 ЕUR и достига до 70-80 
ЕUR за местата в ложите. 

През последните години 
има по-малко посетители, 
но не защото хората не искат 
да идват, коментира Балкан-
ски. Те не могат вече да си 
позволят цялото семейство 
да е на представлението. 
Оттам идва спадът и той 
започна преди кризата. В 
столицата представленията 
започват от днес, а крайна 
дата не е определена. Всеки 
ден цирк “Балкански” има 
по две представления - от 
16.30 и 19.30 ч.

николета Цветкова

Спадът в предварителната продажба на билети е около 50% 
спрямо миналата година

Под купола на цирка

С изкуство не се печели, театралната 
сцена не е бизнес, цирковият манеж 
също. Постъпленията от билетите 
стигат за издържането на спектакъла

Цитат 

 Александър балкански-син▶

Цирк “балкански” представят своята програма в Израел, Тур-
ция и други европейски страни, не само на национално ниво
▶

снимки боби тошев

Проблеми
В София няма 
терен за 
пътуващ цирк
Преди около 200 години 
Наполеон Бонапарт е съз-
дал първия стационарен 
цирк в Париж. В момен-
та над 60% от световни-

те столици разполагат 
със стационарен цирк. В 
София дори няма терен, 
който да е пригоден за 
пътуващите циркове. А те 
са първите, които предста-
вят на хората в Европа раз-
лични екзотични животни. 
Но от 2012 г. не се пред-
вижда участие на животни 
в представленията.
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